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Voorwoord	  
Het	  heeft	  wat	  langer	  geduurd	  dan	  van	  tevoren	  gepland	  om	  deze	  scriptie	  te	  schrijven.	  De	  

reden	  daarvoor	  was	  een	  ander	  levenswerk	  dat	  zich	  aandiende,	  waar	  ik	  mij	  met	  liefde	  en	  

onmetelijk	  veel	  plezier	  aan	  overgegeven	  heb.	  Voor	  mijn	  onderzoek	  betekende	  het	  dat	  ik	  

eindeloos	  het	  onderwerp	  heb	  kunnen	  overdenken	  en	  aanpassen.	  Achteraf	  ben	  ik	  hier	  

zeer	  dankbaar	  voor,	  omdat	  ik	  geloof	  dat	  het	  werk	  dat	  nu	  voor	  u	  ligt	  niet	  alleen	  een	  

bevredigende	  afsluiting	  vormt	  van	  een	  lang	  tijdperk	  van	  studeren,	  maar	  ook	  een	  

wezenlijke	  toevoeging	  kan	  zijn	  aan	  een	  veld	  waarin	  elke	  toevoeging	  hard	  nodig	  is.	  Ik	  

hoop	  dat	  u	  er	  baat	  bij	  heeft	  en	  dat	  u	  het	  met	  evenveel	  plezier	  zult	  lezen	  als	  ik	  het	  

geschreven	  heb.	  

	  

	   Graag	  wil	  ik	  op	  deze	  plek	  een	  aantal	  mensen	  bedanken.	  Allereerst	  de	  acteurs	  die	  

de	  tijd	  hebben	  genomen	  en	  de	  moed	  hebben	  gehad	  om	  hun	  ziel	  aan	  me	  bloot	  te	  leggen.	  

Ik	  was	  aangenaam	  verrast	  door	  jullie	  openheid	  en	  inzicht	  en	  jullie	  hebben	  me	  veel	  meer	  

geleerd	  dan	  hieronder	  te	  lezen	  is.	  Ten	  tweede	  mijn	  begeleider	  en	  eerste	  lezer	  Toine,	  

bedankt	  voor	  de	  ruimte	  om	  te	  blijven	  vernieuwen.	  Ook	  wil	  ik	  mijn	  zusje	  Hannah	  

bedanken,	  voor	  het	  mooie	  voorblad	  en	  de	  inspiratie.	  Mijn	  ouders	  voor	  het	  meelezen	  en	  

het	  oppassen.	  Tenslotte:	  mijn	  lief	  bedankt	  voor	  het	  geduld	  en	  mijn	  lieve	  kind	  bedankt	  

voor	  de	  afleiding.	  

	  

Eva	  Zwaving,	  augustus	  2012	  
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Samenvatting	  
In	  een	  veranderend	  kunstenveld	  komen	  acteurs	  voor	  nieuwe	  uitdagingen	  te	  staan.	  Waar	  

aansluiting	  bij	  een	  gezelschap	  niet	  meer	  vanzelfsprekend	  is,	  worden	  acteurs	  al	  snel	  

zelfstandig	  cultureel	  ondernemer.	  Hoe	  geven	  zij	  hun	  ondernemerschap	  vorm	  en	  kunnen	  ze	  

daarbij	  nog	  steun	  vinden	  bij	  elkaar?	  Wat	  is	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  hoe	  verhoudt	  het	  

zich	  tot	  ondernemerschap	  in	  het	  algemeen?	  Wat	  houdt	  ondernemerschap	  in	  voor	  acteurs	  en	  

theatermakers?	  Welke	  vormen	  van	  samenwerking	  zijn	  er	  nog	  mogelijk	  in	  een	  nieuw	  

speelveld?	  

	   In	  dit	  onderzoek	  wordt	  een	  combinatie	  van	  literatuurstudie	  en	  interviews	  gebruikt	  

om	  het	  antwoord	  op	  deze	  vragen	  te	  vinden.	  In	  de	  literatuur	  is	  met	  name	  informatie	  te	  

vinden	  over	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  management,	  niet	  over	  acteurs	  en	  

ondernemerschap.	  Elke	  onderneming	  heeft	  een	  missie	  waarin	  beschreven	  staat	  wat	  het	  

bedrijf	  wil	  bereiken.	  De	  missie	  van	  een	  culturele	  onderneming	  is	  per	  definitie	  artistiek.	  Doel	  

van	  de	  onderneming	  is	  het	  verwezenlijken	  van	  de	  missie,	  winst	  maken	  komt	  (op	  zijn	  

vroegst)	  op	  de	  tweede	  plaats.	  

Ook	  een	  acteur	  zal	  een	  missie	  moeten	  formuleren	  die	  centraal	  staat	  in	  zijn	  

onderneming.	  Uit	  deze	  missie	  vloeien	  doelen	  voort	  en	  de	  acteur	  kan	  aan	  de	  hand	  van	  deze	  

doelen	  zijn	  projecten	  vormgeven	  en	  zijn	  werk	  een	  plek	  geven	  in	  het	  bereiken	  van	  deze	  

doelen.	  Samenwerkingsprojecten	  zijn	  vaak	  tijdelijk	  en	  wisselend,	  de	  acteur	  zal	  daarom	  

steeds	  zijn	  eigen	  missie	  moeten	  positioneren	  ten	  opzichte	  van	  die	  van	  anderen.	  	  

Uit	  de	  gesprekken	  met	  acteurs	  blijkt	  dat	  zij	  zelf	  geen	  helder	  beeld	  hebben	  van	  hun	  

ondernemerschap.	  Ze	  associëren	  ondernemerschap	  met	  geld	  en	  waarderen	  het	  overwegend	  

negatief.	  Wel	  blijkt	  het	  grootste	  deel	  van	  de	  acteurs	  impliciet	  een	  missie	  te	  hebben	  die	  als	  

leidraad	  kan	  dienen	  voor	  hun	  carrière.	  Ze	  zouden	  meer	  willen	  weten	  van	  ondernemerschap	  

en	  er	  beter	  in	  willen	  zijn.	  Ook	  zouden	  ze	  meer	  willen	  samenwerken	  en	  communiceren	  met	  

andere	  acteurs	  ter	  verbetering	  van	  het	  vak.	  

De	  missie	  zou	  de	  acteur	  kunnen	  helpen	  bij	  het	  vormgeven	  van	  zijn	  

ondernemerschap.	  De	  missie	  geeft	  de	  onderneming	  richting	  en	  biedt	  een	  vast	  punt	  in	  een	  

wirwar	  van	  verschillende	  klussen	  en	  samenwerkingsverbanden.	  De	  missie	  kan	  ook	  dienen	  

om	  de	  acteur	  een	  duidelijker	  profiel	  te	  geven,	  hetgeen	  zou	  kunnen	  helpen	  bij	  het	  aanvragen	  

van	  subsidies	  en	  het	  verkrijgen	  van	  werk.	  Een	  acteur	  die	  zichzelf	  ziet	  als	  scheppend	  

kunstenaar,	  zal	  ook	  de	  verantwoordelijkheid	  moeten	  nemen	  om	  zijn	  werk	  in	  dienst	  te	  

stellen	  van	  een	  artistiek	  idee.	  De	  missie	  kan	  daarbij	  een	  uitgangspunt	  zijn.	  
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Inleiding	  
De	  bezuinigingen	  op	  de	  kunsten	  zijn	  een	  heet	  hangijzer	  in	  het	  Nederlandse	  kunstenveld.	  

Met	  bezuinigingen	  die	  oplopen	  tot	  200	  miljoen	  voelen	  vele	  kunstenaars	  zich	  bedreigd.	  

Naar	  de	  gevolgen	  van	  de	  bezuinigingen	  wordt	  momenteel	  vanuit	  verschillende	  hoeken	  

onderzoek	  gedaan.	  De	  algemene	  overtuiging	  is	  dat	  het	  kunstenveld	  wel	  degelijk	  schade	  

zal	  ondervinden	  van	  de	  bezuinigingen;	  hoeveel	  schade	  en	  in	  welke	  vorm	  zal	  de	  komende	  

maanden	  en	  jaren	  moeten	  blijken.	  Al	  sinds	  het	  aankondigen	  van	  de	  bezuinigingen	  in	  

2010	  staan	  er	  wekelijks	  berichten	  in	  de	  kranten	  over	  de	  gevolgen	  ervan.	  Nu,	  in	  augustus	  

2012,	  is	  er	  veel	  te	  doen	  om	  de	  definitieve	  toekenningen	  en	  vooral	  afwijzingen	  van	  

subsidies	  door	  het	  Fonds	  Podiumkunsten	  en	  de	  op	  handen	  zijnde	  verdwijning	  van	  

verschillende	  bekende	  kunstinstellingen1.	  	  

Wie	  kiest	  voor	  een	  carrière	  als	  kunstenaar,	  in	  welke	  richting	  dan	  ook,	  kiest	  over	  

het	  algemeen	  niet	  voor	  een	  weg	  van	  financiële	  zekerheid	  en	  veilige	  

toekomstperspectieven.	  Het	  kunstenaarschap	  is	  van	  oudsher	  omgeven	  met	  

zelfopoffering,	  intrinsieke,	  niet-‐economische	  motivatie	  en	  de	  daaruit	  voortvloeiende	  

armoede2.	  Toch	  heeft	  de	  Nederlandse	  overheid	  in	  de	  laatste	  decennia	  gezocht	  naar	  

manieren	  om	  talent	  niet	  roemloos	  ten	  onder	  te	  laten	  gaan	  en	  om	  een	  vruchtbare	  

voedingsbodem	  te	  vormen	  voor	  wie	  hard	  genoeg	  wil	  werken	  om	  zijn	  kunstenaarschap	  

tot	  uiting	  te	  brengen.	  Het	  heeft	  een	  landschap	  opgeleverd	  met	  een	  breed	  scala	  aan	  

kunstuitingen:	  van	  wereldwijd	  geroemde	  orkesten	  tot	  onbegrepen	  en	  vrijwel	  onbekende	  

moderne	  toneelgezelschappen	  en	  van	  grote	  architectonische	  successen	  tot	  een	  actieve	  

en	  veelzijdige	  wirwar	  van	  regionale	  koren	  en	  blaaskapellen.	  Het	  is	  een	  uitdaging	  om	  in	  

een	  veranderend	  financieel	  en	  politiek	  klimaat	  een	  bruisend	  kunstleven	  te	  bewaren.	  	  

Ook	  acteurs	  worden	  beïnvloed	  door	  de	  bezuinigingen.	  Hoewel	  de	  grootte	  van	  de	  

impact	  nog	  afhankelijk	  is	  van	  de	  reacties	  van	  de	  gezelschappen	  en	  podia	  en	  de	  

praktische	  uitwerking	  van	  de	  bezuinigingen,	  staat	  wel	  vast	  dat	  het	  aantal	  jaarlijkse	  

producties	  af	  zal	  nemen.3	  Sommige	  toneelgezelschappen	  verdwijnen,	  andere	  krimpen	  in,	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
1	  http://www.fondspodiumkunsten.nl/toekenningen/meerjarige_	  
activiteitensubsidies	  _2013-‐2016/	  	  
2	  Abbing	  2002:	  81.	  
3	  Ponds	  2011:	  41.	  
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zowel	  in	  aantallen	  bespelers	  als	  aantal	  producties.4	  Theaters	  nemen	  steeds	  minder	  

risicovoorstellingen	  af	  en	  productiehuizen	  worden	  wegbezuinigd.5	  Maar	  ook	  los	  van	  de	  

bezuinigingen	  lijkt	  er	  een	  nieuwe	  ontwikkeling	  gaande.	  De	  nieuwe	  tendens	  is	  er	  een	  van	  

korte	  projecten,	  nieuwe	  experimenten	  en	  wisselende	  samenwerkingsverbanden.	  De	  

grote	  gezelschappen	  en	  de	  opleidingen	  zijn	  nog	  te	  log	  en	  ouderwets	  om	  een	  grote	  rol	  te	  

spelen	  in	  deze	  ontwikkeling,	  het	  zijn	  jonge	  aanstormende	  acteurs	  die	  de	  motor	  vormen6.	  

	  Acteurs	  die	  nu	  van	  de	  verschillende	  toneelacademies	  in	  Nederland	  komen,	  

worden	  dus	  meer	  dan	  vroeger	  teruggeworpen	  op	  hun	  eigen	  ondernemerschap.	  In	  hun	  

opleiding	  wordt	  dit	  echter	  nog	  nauwelijks	  onderwezen7.	  In	  een	  tijd	  waarin	  het	  alles	  

behalve	  vanzelfsprekend	  is	  dat	  ze	  terecht	  kunnen	  of	  willen	  bij	  een	  gezelschap	  of	  

productiehuis,	  is	  een	  goede	  voorbereiding	  op	  zelfstandig	  ondernemerschap	  geen	  

overbodige	  luxe.	  Hoe	  geven	  acteurs	  hun	  culturele	  ondernemerschap	  vorm?	  Acteurs	  die	  

niet	  in	  vaste	  samenwerkingsverbanden	  op	  de	  planken	  staan,	  zijn	  voor	  een	  groot	  deel	  op	  

zichzelf	  aangewezen.	  Zij	  moeten	  hun	  eigen	  zaken	  draaiende	  houden	  en	  zelf	  zorgdragen	  

voor	  veel	  praktische	  en	  financiële	  zaken,	  die	  anders	  in	  handen	  van	  een	  zakelijk	  leider	  

hadden	  gelegen.	  	  

In	  deze	  scriptie	  neem	  ik	  het	  zelfstandig	  cultureel	  ondernemerschap	  van	  jonge	  

acteurs	  die	  zelf	  theater	  maken	  nader	  onder	  de	  loep.	  Hoe	  geven	  zelfstandig	  werkende	  

acteurs	  hun	  ondernemerschap	  vorm	  in	  het	  kunstenveld	  en	  kunnen	  ze	  daarbij	  nog	  steun	  

vinden	  bij	  elkaar?	  Om	  deze	  vraag	  te	  beantwoorden	  is	  een	  aantal	  deelvragen	  relevant.	  

Allereerst:	  wat	  houdt	  cultureel	  ondernemerschap	  in	  en	  wat	  onderscheidt	  het	  van	  

ondernemerschap	  in	  het	  algemeen?	  Vervolgens	  specifieker:	  wat	  houdt	  zelfstandig	  

cultureel	  ondernemen	  in	  voor	  jonge	  acteurs	  en	  theatermakers?	  Met	  welke	  zaken	  krijgen	  

zij	  te	  maken,	  wat	  willen	  zij	  produceren	  en	  op	  welke	  manier?	  Ten	  slotte	  stel	  ik	  de	  vraag	  of	  

de	  acteur	  die	  zelfstandig	  onderneemt	  en	  geen	  onderdeel	  uitmaakt	  van	  een	  vaste	  groep,	  

nog	  steun	  kan	  vinden	  bij	  andere	  acteurs,	  welke	  vormen	  van	  samenwerking	  er	  

overblijven	  als	  langdurig	  samen	  spelen	  eerder	  uitzondering	  is	  dan	  regel.	  

Het	  beantwoorden	  van	  deze	  vragen	  kan	  het	  begin	  zijn	  van	  het	  vullen	  van	  een	  

leemte	  die	  er	  nu	  op	  dit	  gebied	  in	  de	  literatuur	  bestaat.	  Hoewel	  cultureel	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
4	  3	  augustus	  2012:	  13.	  Telegraaf.	  
5	  Kammer,	  9	  mei	  2012:	  Cultuurkatern	  NRC.	  
6	  Berg,	  2011:	  78-‐79.	  
7	  Heuven,	  2011:	  93.	  



	  

	   8	  

ondernemerschap	  een	  veel	  gebezigd	  begrip	  is	  en	  er	  ook	  in	  de	  wetenschap	  steeds	  meer	  

over	  geschreven	  wordt,	  moet	  de	  acteur	  het	  nog	  altijd	  doen	  met	  een	  achterhaald	  begrip	  

van	  zijn	  acteurschap.	  De	  acteur	  wordt	  in	  de	  literatuur	  nog	  steeds	  voornamelijk	  gezien	  

als	  een	  vertolker,	  een	  instrument	  om	  kunst	  mee	  op	  de	  planken	  te	  brengen	  en	  veel	  

minder	  als	  een	  kunstenaar	  op	  zichzelf.	  Er	  is	  dan	  ook	  buitengewoon	  weinig	  geschreven	  

over	  de	  acteur	  en	  zijn	  rol	  in	  het	  maakproces	  en	  veel	  meer	  over	  de	  dramaturg,	  de	  

schrijver	  en	  de	  regisseur.	  Daarnaast	  hoop	  ik	  met	  het	  antwoord	  op	  deze	  vragen	  jonge	  

acteurs	  steun	  te	  kunnen	  bieden	  bij	  het	  beginnen	  van	  een	  succesvolle	  culturele	  

onderneming	  door	  de	  mogelijkheden	  uiteen	  te	  zetten	  om	  zich	  te	  bekwamen	  als	  

zelfstandig	  ondernemer	  en	  om	  buiten	  productie-‐	  en	  gezelschapsverband	  steun	  te	  vinden	  

bij	  elkaar.	  	  
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1.	  Methode	  

1.1	  Literatuur	  

Om	  tot	  een	  volledig	  antwoord	  op	  de	  onderzoeksvraag	  en	  deelvragen	  te	  komen,	  zal	  ik	  mij	  

in	  eerste	  instantie	  wenden	  tot	  de	  bestaande	  literatuur.	  Ik	  zal	  me	  richten	  op	  de	  literatuur	  

over	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  de	  verschillende	  kenmerken	  en	  onderdelen	  daarvan	  

en	  kijken	  wat	  er	  geschreven	  is	  over	  mogelijke	  samenwerkingsverbanden.	  Ik	  ga	  in	  de	  

literatuur	  op	  zoek	  naar	  dat	  wat	  cultureel	  ondernemerschap	  onderscheidt	  van	  

ondernemerschap	  in	  het	  algemeen.	  Hoewel	  er	  wel	  steeds	  meer	  over	  cultureel	  

ondernemerschap	  geschreven	  is	  in	  de	  afgelopen	  vijftien	  jaar,	  blijven	  acteurs	  als	  

zelfstandige	  ondernemers	  en	  kunstenaars	  in	  de	  literatuur	  onderbelicht.	  Illustratief	  voor	  

dit	  gegeven	  is	  Boekman	  84,	  Beroep:	  Kunstenaar	  (2010).	  In	  het	  tijdschrift	  wordt	  het	  

beroep	  van	  kunstenaar	  uit	  vele	  hoeken	  belicht.	  Ook	  de	  acteur	  neemt	  een	  aanzienlijke	  

plaats	  in	  in	  het	  tijdschrift.	  Er	  wordt	  met	  nadruk	  genoemd	  dat	  uit	  onderzoek	  blijkt	  dat	  

driekwart	  van	  de	  acteurs	  ook	  als	  zelfstandige	  werkzaam	  is	  (p.69)	  en	  in	  het	  interview	  

met	  acteur	  Frank	  Groothof	  komen	  voornamelijk	  zijn	  eigen	  projecten	  aan	  bod	  (p.62-‐63).	  

Toch	  is	  het	  artikel	  over	  ondernemerschap	  (p.33	  e.v.)	  uitsluitend	  gericht	  op	  beeldend	  

kunstenaars	  en	  wordt	  in	  het	  artikel	  over	  acteurs	  en	  hun	  werkveld	  de	  zelfstandig	  

ondernemende	  acteur	  niet	  een	  keer	  genoemd.	  De	  acteur	  wordt	  in	  dit	  laatste	  artikel	  

beschreven	  als	  overgeleverd	  aan	  de	  grillen	  en	  luimen	  van	  producenten	  en	  

castingbureaus.	  Opgeleide	  acteurs	  zijn	  het	  slachtoffer	  van	  de	  verzadiging	  van	  de	  markt	  

door	  de	  instroom	  van	  honderden	  niet	  opgeleide	  acteurs	  die	  om	  dezelfde	  rollen	  strijden.	  

Ze	  worden	  vaak	  onderbetaald	  en	  moeten	  het	  doen	  met	  het	  werk	  dat	  ze	  in	  de	  schoot	  

geworpen	  wordt.	  Zij	  zijn	  in	  de	  regel	  vaak	  in	  dienst	  bij	  gezelschappen	  of	  producties	  en	  

spelen	  teksten	  die	  voor	  ze	  geschreven	  zijn	  in	  decors	  die	  voor	  ze	  gemaakt	  zijn,	  onder	  

leiding	  van	  een	  regisseur	  die	  de	  accenten	  legt	  en	  het	  stuk	  verder	  vormgeeft	  (p.	  46	  e.v.).	  

Er	  zijn	  echter	  ook	  veel	  acteurs	  (en	  het	  worden	  er	  steeds	  meer8)	  die	  zich	  ontwikkelen	  tot	  

allround	  theatermaker	  en	  ondernemer.	  Ze	  leggen	  zich	  toe	  op	  alle	  verschillende	  facetten	  

van	  een	  voorstelling:	  van	  decorbouwen	  tot	  teksten	  schrijven	  en	  regisseren.	  Ik	  zal	  dan	  

ook	  proberen	  de	  algemene	  literatuur	  te	  gebruiken	  om	  het	  cultureel	  ondernemerschap	  

van	  juist	  deze	  acteurs	  helderder	  te	  definiëren	  en	  de	  inhoud	  ervan	  verder	  uit	  te	  diepen.	  
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
8	  Berg	  2011,	  80.	  
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De	  zoektocht	  naar	  relevante	  literatuur	  leverde	  drie	  werken	  op	  die	  gezamenlijk	  

het	  uitgangspunt	  vormen	  voor	  de	  in	  het	  volgende	  hoofdstuk	  uiteengezette	  definitie	  van	  

cultureel	  ondernemerschap.	  De	  drie	  boeken	  benaderen	  cultureel	  ondernemerschap	  uit	  

drie	  verschillende	  invalshoeken.	  Ten	  eerste	  het	  boek	  Cultureel	  Ondernemerschap,	  een	  

inleiding	  in	  kunstmanagement,	  van	  Giep	  Hagoort,	  een	  van	  de	  belangrijkste	  Nederlandse	  

bijdragers	  aan	  de	  literatuur	  op	  het	  gebied	  van	  kunstmanagement	  en	  cultureel	  

ondernemerschap.	  Ten	  tweede	  het	  boek	  Art	  Entrepreneurship,	  door	  Mikael	  Scherdin	  en	  

Ivo	  Zander,	  een	  recent	  werk	  op	  dit	  gebied.	  Tenslotte	  las	  ik	  het	  Handboek	  Cultureel	  

Ondernemen,	  van	  Boris	  Franssen.	  Giep	  Hagoort	  heeft	  de	  meest	  wetenschappelijke	  

insteek:	  hij	  duidt	  het	  begrip	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  beschrijft	  de	  verschillende	  

onderdelen	  en	  implicaties	  van	  het	  begrip.	  Zijn	  praktische	  uitwerking	  ervan	  is	  met	  name	  

gericht	  op	  management,	  niet	  direct	  op	  de	  kunstenaar	  zelf	  dus,	  maar	  op	  de	  

overkoepelende	  organisatie	  die	  zich	  bezig	  houdt	  met	  de	  organisatie	  van	  het	  

kunstbedrijf.	  In	  Art	  Entrepreneurship	  is	  voor	  een	  meer	  filosofische	  benadering	  gekozen,	  

waarbij	  kunst	  en	  ondernemerschap	  tegen	  elkaar	  worden	  afgezet	  en	  wordt	  gekeken	  waar	  

de	  twee	  elkaar	  aanvullen	  en	  waar	  ze	  overlappen.	  Het	  boek	  wijst	  aan	  de	  ene	  kant	  de	  

kunstenaar	  aan	  als	  goede	  inspiratiebron	  voor	  de	  vernieuwende	  ondernemer	  en	  aan	  de	  

andere	  kant	  biedt	  het	  handvatten	  voor	  de	  kunstenaar	  op	  basis	  van	  bestaande	  theorieën	  

uit	  de	  bedrijfs-‐	  en	  organisatiewetenschappen.	  Helaas	  ligt	  de	  nadruk	  meer	  op	  	  de	  eerste	  

invalshoek	  dan	  op	  de	  tweede,	  maar	  het	  boek	  levert	  desalniettemin	  nuttige	  inzichten	  op	  

voor	  dit	  onderzoek.	  Het	  Handboek	  Cultureel	  Ondernemen,	  tenslotte,	  is	  het	  meest	  

praktisch	  en	  is	  bedoeld	  voor	  kunstenaars	  die	  zich	  willen	  ontwikkelen	  als	  ondernemer,	  of	  

voor	  ondernemingen	  die	  zich	  op	  artistiek	  vlak	  bewegen.	  Daarnaast	  zal	  ik	  hier	  en	  daar	  

verwijzen	  naar	  wat	  andere	  werken	  die	  verdieping	  bieden	  op	  het	  gebied	  van	  acteurs	  en	  

ondernemerschap.	  

1.2	  Interviews	  

1.2.1.	  De	  planning	  

Ik	  sprak	  in	  de	  loop	  van	  drie	  maanden	  acht	  acteurs	  over	  hun	  carrière,	  hun	  visie	  op	  

ondernemerschap	  en	  hun	  mening	  over	  samenwerkingsmogelijkheden.	  Ten	  slotte	  

voegde	  ik	  aan	  dit	  rijtje	  een	  regisseur	  toe,	  die	  een	  ander	  perspectief	  kon	  bieden	  op	  het	  

ondernemerschap	  van	  acteurs.	  Ik	  vond	  de	  acteurs	  voor	  een	  deel	  via	  mijn	  eigen	  netwerk	  

en	  dat	  van	  mijn	  zus,	  die	  in	  2011	  afstudeerde	  aan	  de	  toneelschool	  in	  Arnhem.	  Vervolgens	  
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moest	  ik	  ook	  buiten	  dit	  netwerk	  gaan	  zoeken.	  Niet	  alleen	  omdat	  het	  moeilijk	  bleek	  om	  

de,	  meestal	  razend	  drukke,	  acteurs	  te	  verleiden	  tot	  een	  gesprek,	  maar	  ook	  omdat	  ik	  

graag	  een	  afspiegeling	  wilde	  hebben	  van	  alle	  toneelscholen	  in	  Nederland.	  Dit	  deed	  ik	  

met	  name	  via	  de	  website	  van	  ACT,	  acteursbelangen.	  Aangezien	  Cultureel	  

Ondernemerschap	  met	  name	  sinds	  het	  staatssecretarisschap	  van	  Rick	  van	  der	  Ploeg	  

(2001-‐2005)	  een	  belangrijk	  onderwerp	  is	  voor	  kunstenaars9,	  heb	  ik	  mij	  bij	  het	  

selecteren	  van	  respondenten	  voor	  de	  interviews	  beperkt	  tot	  de	  acteurs	  die	  sinds	  die	  

periode	  voldoen	  aan	  lidmaatschapsvoorwaarden	  van	  ACT10	  (uitgebreid	  beschreven	  in	  

hoofdstuk	  2.2.1).	  Ik	  sprak	  alle	  acteurs	  in	  Amsterdam,	  waar	  zij	  allemaal	  verbleven	  of	  

regelmatig	  vertoefden.	  Dit	  is	  geen	  toeval,	  want	  het	  lijkt	  erop	  dat	  het	  overgrote	  deel	  van	  

acterend	  Nederland	  zich	  in	  Amsterdam	  bevindt,	  waar	  zij	  in	  de	  buurt	  zijn	  van	  de	  meeste	  

grote	  opdrachtgevers	  en	  praktisch	  alle	  belangrijke	  castingbureaus.	  Wij	  spraken	  af	  op	  

een	  van	  de	  acteur	  handige	  plek,	  meestal	  in	  een	  café,	  in	  één	  geval	  bij	  mij	  thuis.	  De	  

gesprekken	  namen	  gemiddeld	  drie	  kwartier	  tot	  een	  uur	  in	  beslag.	  Ik	  nam	  de	  gesprekken	  

op	  met	  behulp	  van	  mijn	  laptop	  en	  werkte	  ze	  direct	  na	  ieder	  interview	  uit.	  Ik	  

garandeerde	  de	  acteur	  om	  zijn	  naam	  niet	  te	  noemen	  zonder	  daar	  vooraf	  toestemming	  

voor	  te	  vragen.	  Iedere	  acteur	  zou	  van	  tevoren	  inzage	  krijgen	  in	  delen	  van	  het	  document	  

waarin	  iemand	  hem	  eventueel	  zou	  kunnen	  herkennen.	  Deze	  manier	  van	  werken	  

gebruikte	  ik	  omdat	  acteurs	  nu	  eenmaal	  in	  de	  schijnwerpers	  werken	  en	  wellicht	  moeilijk	  

te	  beschrijven	  zouden	  zijn	  zonder	  dat	  ze	  zonder	  al	  te	  veel	  moeite	  te	  herkennen	  zouden	  

zijn	  voor	  de	  lezer.	  Met	  het	  vooraf	  vastleggen	  van	  deze	  afspraak,	  wilde	  ik	  ervoor	  zorgen	  

dat	  de	  acteurs	  zich	  niet	  geremd	  voelden	  om	  vrijuit	  praten	  en	  had	  ik	  achteraf	  alsnog	  de	  

mogelijkheid	  om	  in	  detail	  te	  treden,	  zolang	  zij	  daar	  toestemming	  voor	  zouden	  geven	  

vóór	  publicatie.	  

Ik	  heb	  alle	  interviews	  zelf	  afgenomen	  en	  weinig	  tot	  niet	  geschreven	  tijdens	  het	  

gesprek.	  Ik	  vond	  het	  belangrijk	  dat	  de	  acteurs	  zouden	  vergeten	  dat	  het	  een	  interview	  

was	  met	  een	  bepaald	  doel	  en	  wilde	  ze	  zo	  vrijuit	  mogelijk	  laten	  praten.	  Om	  dezelfde	  

reden	  startte	  ik	  de	  opname	  vrijwel	  meteen	  nadat	  ik	  me	  had	  voorgesteld.	  Ik	  legde	  uit	  dat	  

de	  opnames	  alleen	  voor	  eigen	  gebruik	  waren,	  dat	  ik	  desgewenst	  hun	  anonimiteit	  zou	  

waarborgen	  en	  dat	  ik	  de	  opname	  alvast	  zou	  starten,	  zodat	  we	  ons	  daar	  niet	  meer	  mee	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
9	  Franssen	  2009:	  5.	  
10	  www.acteursbelangen.nl:	  lid	  worden.	  
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bezig	  hoefden	  te	  houden.	  Tegen	  de	  tijd	  dat	  het	  interview	  begon	  leek	  de	  respondent	  

inderdaad	  niet	  meer	  bezig	  met	  het	  feit	  dat	  het	  gesprek	  werd	  opgenomen.	  

1.2.2	  interviewmethode	  

Om	  zoveel	  mogelijk	  informatie	  uit	  de	  gesprekken	  te	  vergaren,	  koos	  ik	  voor	  een	  

semigestructureerde	  interviewtechniek.	  Deze	  interviewtechniek	  is	  erop	  gericht	  om	  de	  

respondent	  niet	  teveel	  te	  sturen	  en	  door	  middel	  van	  open	  vragen	  zijn	  eigen	  visie	  uiteen	  

te	  laten	  zetten11.	  Aangezien	  er	  nog	  niet	  veel	  geschreven	  is	  over	  het	  ondernemerschap	  

van	  acteurs,	  had	  ik	  vooraf	  nog	  geen	  duidelijk	  theoretisch	  kader	  voor	  de	  gesprekken.	  Mijn	  

achtergrond	  was	  cultureel	  ondernemerschap	  in	  het	  algemeen	  en	  het	  was	  uiteraard	  nog	  

maar	  de	  vraag	  in	  hoeverre	  die	  definities	  toepasbaar	  zouden	  zijn	  op	  de	  carrières	  van	  deze	  

acteurs.	  Om	  te	  voorkomen	  dat	  ik	  de	  acteurs	  teveel	  zou	  sturen	  met	  kennis	  die	  wellicht	  

helemaal	  niet	  op	  hen	  van	  toepassing	  zou	  zijn,	  hield	  ik	  de	  vragen	  zo	  open	  mogelijk.	  

Tijdens	  het	  gesprek	  en	  daarna	  in	  de	  uitwerking,	  kon	  ik	  op	  deze	  manier	  de	  uitspraken	  

plaatsen	  in	  het	  theoretische	  kader,	  zonder	  de	  acteur	  al	  teveel	  kennis	  toe	  te	  dichten	  en	  

woorden	  in	  de	  mond	  te	  leggen	  door	  het	  uitgebreid	  beschrijven	  van	  definities	  en	  vooraf	  

bestudeerde	  ideeën.	  	  

In	  eerste	  instantie	  gebruikte	  ik	  een	  semi-‐gestandaardiseerde	  	  interviewtechniek,	  

waarin	  een	  vragenlijst	  een	  leidraad	  vormde	  voor	  het	  gesprek.	  In	  deze	  methode	  beginnen	  

de	  vragen	  open	  en	  worden	  vervolgens	  steeds	  concreter	  en	  op	  de	  theorieën	  en	  

hypothesen	  van	  de	  onderzoeker	  gebaseerd	  om	  tot	  antwoorden	  op	  de	  beoogde	  

onderwerpen	  te	  komen.	  Tenslotte	  kan	  de	  onderzoeker	  zijn	  eigen	  theorieën	  en	  

hypothesen	  uiteenzetten	  en	  een	  directe	  reactie	  van	  de	  respondent	  vragen.	  Op	  deze	  

manier	  kan	  het	  interview	  een	  beeld	  geven	  van	  de	  ideeën	  van	  de	  respondent	  over	  het	  

onderwerp	  in	  het	  algemeen	  en	  vervolgens	  van	  zijn	  ideeën	  over	  de	  visie	  van	  de	  

onderzoeker12.	  Ik	  nam	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  mogelijkheden	  voor	  

samenwerking	  als	  uitgangspunt.	  In	  de	  eerste	  interviews	  stelde	  ik	  concrete	  vragen	  over	  

de	  stukken	  die	  de	  acteurs	  wilden	  maken	  en	  wat	  zij	  daarvoor	  nodig	  dachten	  te	  hebben.	  

Ook	  stelde	  ik	  vragen	  over	  hun	  visie	  op	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  de	  praktische	  

implicaties	  daarvan.	  Na	  hun	  eerste	  antwoorden	  zette	  ik	  kort	  de	  wetenschappelijke	  visie	  

op	  cultureel	  ondernemerschap	  uiteen	  en	  vroeg	  daar	  een	  reactie	  op.	  Tenslotte	  vroeg	  ik	  ze	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
11	  Flick	  2009:	  150.	  
12	  Flick	  2009:	  156-‐158.	  
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of	  ze	  openstonden	  voor	  samenwerken	  buiten	  spelverband	  en	  op	  welke	  manier	  zij	  die	  

samenwerking	  vorm	  zouden	  geven.	  Tijdens	  de	  proefinterviews	  die	  ik	  hield,	  werd	  al	  

gauw	  duidelijk	  dat	  het	  voor	  de	  acteurs	  heel	  moeilijk	  was	  om	  antwoord	  op	  veel	  van	  deze	  

vragen	  te	  geven.	  Ze	  hadden	  nog	  niet	  zo	  nagedacht	  over	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  

op	  de	  vraag	  wat	  ze	  nodig	  hadden	  om	  theater	  te	  maken,	  bleef	  bijna	  iedereen	  hangen	  op	  

het	  antwoord	  ‘geld’,	  waarna	  het	  gesprek	  heel	  moeilijk	  van	  dat	  onderwerp	  af	  te	  brengen	  

was.	  Hoewel	  geld	  blijkbaar	  een	  allesoverheersende	  voorwaarde	  is	  voor	  het	  maken	  van	  

theater,	  is	  geld	  nu	  juist	  hetgene	  waar	  ik	  in	  dit	  onderzoek	  wat	  afstand	  van	  wilde	  houden,	  

om	  juist	  andere	  aspecten	  naar	  voren	  te	  brengen,	  die	  wellicht	  minder	  voor	  de	  hand	  

liggend	  zijn,	  maar	  daarom	  niet	  minder	  belangrijk	  of	  interessant.	  Samenwerking	  buiten	  

spelverband	  kwam	  alleen	  ter	  sprake	  als	  ik	  er	  zeer	  expliciet	  naar	  vroeg	  en	  de	  vragen	  die	  

ik	  stelde	  waren	  tegen	  die	  tijd	  zo	  sturend,	  dat	  ik	  de	  antwoorden	  niet	  zou	  kunnen	  

gebruiken	  zonder	  mijn	  eigen	  rol	  in	  het	  verkrijgen	  ervan	  te	  veroordelen.	  De	  eerste	  

interviews	  leverden	  dan	  ook	  niet	  op	  wat	  ik	  nodig	  had	  voor	  mijn	  onderzoek.	  Om	  tot	  een	  

meer	  compleet	  beeld	  van	  de	  acteurs	  en	  hun	  ondernemerschap	  te	  komen,	  besloot	  ik	  de	  

volgende	  gesprekken	  van	  een	  groot	  deel	  van	  de	  aangebrachte	  structuur	  en	  vragen	  te	  

ontdoen	  en	  mij	  te	  concentreren	  op	  een	  meer	  verhalende	  methode,	  gebaseerd	  op	  het	  

probleemgestuurde	  interview.	  Dit	  is	  een	  biografische	  methode,	  waarin	  één	  probleem,	  of	  

vraagstelling	  centraal	  staat	  en	  de	  aanleiding	  vormt	  om,	  zonder	  vragenlijst	  en	  met	  weinig	  

tot	  geen	  sturende	  vragen,	  uiteen	  te	  zetten	  hoe	  de	  respondent	  staat	  tegenover	  het	  

onderwerp	  van	  het	  interview13.	  In	  dit	  geval	  was	  mijn	  vraag:	  hoe	  bereik	  je	  je	  ambities	  als	  

acteur?	  Door	  de	  acteurs	  te	  vragen	  hoe	  zij	  acteur	  waren	  geworden,	  hoe	  zij	  hun	  opleiding	  

ervoeren,	  hoe	  zij	  veranderd	  waren	  in	  de	  loop	  der	  jaren	  en	  hoe	  zij	  hun	  acteercarrière	  nu	  

voor	  zich	  zagen,	  kreeg	  de	  informatie	  die	  ik	  vergaarde	  een	  veel	  natuurlijker	  en	  minder	  

gedwongen	  karakter.	  In	  plaats	  van	  zich	  voor	  het	  blok	  gezet	  te	  voelen	  en	  geforceerd	  na	  te	  

denken	  over	  de	  benodigdheden	  van	  ondernemerschap,	  vertelden	  de	  acteurs	  zonder	  veel	  

aanmoediging	  uitgebreid	  over	  hun	  ideeën	  over	  acteur-‐	  en	  ondernemerschap	  en	  

beschreven	  zij	  allemaal	  enthousiast	  en	  bijzonder	  concreet	  wat	  zij	  wilden	  bereiken	  en	  

hoe	  zij	  dat	  dachten	  te	  gaan	  doen.	  Deze	  methode	  leverde	  niet	  alleen	  veel	  bevredigende	  

antwoorden	  op,	  de	  antwoorden	  stuurden	  vervolgens	  mijn	  onderzoek	  in	  een	  meer	  

relevante	  richting	  (zie	  hoofdstuk	  3.2).	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
13	  Flick	  2009:	  161-‐165.	  
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1.2.3	  Analyse	  van	  de	  data	  

Na	  afloop	  van	  ieder	  interview	  heb	  ik	  zelf	  het	  gesprek	  uitgewerkt	  in	  een	  word	  document.	  

Om	  de	  transcripties	  een	  zo	  handig	  mogelijk	  hulpmiddel	  te	  maken	  voor	  het	  onderzoek,	  

heb	  ik	  de	  gesprekken	  niet	  helemaal	  woordelijk	  uitgetypt,	  maar	  me	  beperkt	  tot	  de	  

passages	  die	  relevant	  waren	  voor	  dit	  onderzoek,	  zoals	  gebruikelijk	  bij	  het	  uitwerken	  van	  

dit	  soort	  gesprekken14.	  Enige	  tijd	  na	  het	  uitwerken,	  vóór	  het	  analyseren	  van	  de	  data,	  heb	  

ik	  alle	  gesprekken	  nog	  één	  keer	  afgeluisterd	  en	  de	  uitgeschreven	  versies	  gecontroleerd	  

en	  hier	  en	  daar	  aangepast.	  De	  relevante	  passages	  van	  de	  interviews	  heb	  ik	  zo	  letterlijk	  

mogelijk	  uitgewerkt,	  zodat	  het	  later	  mogelijk	  zou	  zijn	  om	  citaten	  rechtstreeks	  uit	  de	  

uitgewerkte	  interviews	  te	  halen	  en	  op	  te	  nemen	  in	  het	  onderzoek.	  Ik	  heb	  alleen	  mijn	  

eigen	  vragen	  en	  opmerkingen	  ingevoegd	  als	  ze	  mijns	  inziens	  van	  invloed	  zouden	  kunnen	  

zijn	  geweest	  op	  het	  antwoord.	  Vragen	  als	  ‘waarom	  ben	  je	  gaan	  acteren’	  (de	  

openingsvraag	  van	  elk	  interview)	  zijn	  derhalve	  niet	  opgenomen	  in	  de	  uitgewerkte	  

versies,	  omdat	  uit	  het	  antwoord	  de	  vraag	  duidelijk	  blijkt	  en	  de	  vraag	  verder	  niet	  van	  

invloed	  is	  op	  de	  inhoud	  van	  het	  antwoord.	  Een	  vraag	  als	  ‘vind	  je	  cultureel	  

ondernemerschap	  een	  positief	  of	  negatief	  begrip’	  heb	  ik	  wel	  opgenomen	  in	  de	  

uitgewerkte	  gesprekken,	  omdat	  het	  antwoord	  hierop	  sterk	  beïnvloed	  is	  door	  de	  vraag;	  

het	  is	  iets	  waar	  de	  acteur	  vaak	  niet	  over	  had	  nagedacht	  als	  ik	  het	  niet	  had	  gevraagd	  en	  

het	  is	  dus	  belangrijk	  om	  de	  aanleiding	  van	  het	  antwoord	  terug	  te	  zien	  in	  de	  transcriptie.	  

Ook	  heb	  ik	  veel	  van	  de	  pauzes,	  tussenuitroepen	  en	  ehhhh’s	  en	  ohhhh’s	  weggelaten	  uit	  de	  

transcriptie.	  De	  interviewmethode	  was	  verhalend	  en	  leverde	  lange	  monologen	  op.	  In	  het	  

uitwerken	  daarvan	  leken	  mij	  dit	  soort	  storende	  elementen	  niet	  relevant.	  Waar	  ik	  ze	  wel	  

relevant	  achtte,	  heb	  ik	  ze	  ingevoegd.	  Met	  name	  de	  nadruk	  die	  op	  sommige	  woorden	  

werd	  gelegd	  en	  de	  twijfel	  bij	  het	  bedenken	  van	  sommige	  antwoorden	  heb	  ik	  daarom	  wel	  

uitgeschreven.	  

Om	  de	  data	  klaar	  te	  maken	  voor	  analyse,	  heb	  ik	  gebruik	  gemaakt	  van	  een	  open	  

coderingssysteem15.	  Ik	  deelde	  ieder	  interview	  op	  in	  betekenisvolle	  eenheden.	  Deze	  

eenheden	  (zinnen,	  zinsneden,	  woorden,	  en	  soms	  meerdere	  zinnen)	  voorzag	  ik	  elk	  van	  

een	  label	  dat	  aangeeft	  op	  welke	  manier	  ze	  betrekking	  hebben	  op	  het	  onderzoek.	  De	  

labels	  kunnen	  in	  twee	  categorieën	  worden	  opgedeeld:	  geconstrueerde	  labels,	  gebaseerd	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
14	  Flick	  2009:	  299-‐300.	  
15	  Flick	  2009:	  309-‐310.	  



	  

	   15	  

op	  de	  literatuur	  over	  het	  onderwerp	  en	  in	  vivo	  labels,	  gebaseerd	  op	  de	  uitdrukkingen	  

van	  de	  acteurs.	  Een	  eerste	  set	  labels	  was	  zeer	  algemeen	  en	  verwees	  vooral	  naar	  het	  

globale	  onderwerp	  waar	  de	  uitspraak	  betrekking	  op	  had.	  Een	  aanvullende	  set	  labels	  

deelde	  deze	  onderwerpen	  weer	  op	  in	  meer	  specifieke	  onderdelen	  van	  de	  

onderzoekvraag	  en	  deelvragen.	  De	  labels	  konden	  steeds	  verder	  worden	  uitgewerkt	  en	  

worden	  gecategoriseerd.	  Deze	  uitwerking	  leverde	  groepen	  uitspraken	  op	  die	  elk	  

categorisch	  waren	  voor	  een	  bepaalde	  deelvraag	  of	  voor	  een	  bepaald	  onderwerp	  dat	  vaak	  

terugkwam	  in	  de	  gesprekken.	  Per	  uitspraak	  gaf	  ik	  waar	  mogelijk	  aan	  of	  deze	  positief	  of	  

negatief	  was	  ten	  opzichte	  van	  het	  onderwerp	  (zie	  bijlage	  1).	  Deze	  groepen	  uitspraken	  

stelden	  mij	  in	  staat	  om	  per	  onderwerp	  te	  zien	  wat	  er	  precies	  over	  gezegd	  was,	  wat	  de	  

overeenkomsten	  en	  verschillen	  tussen	  de	  verschillende	  acteurs	  waren	  en	  of	  de	  

respondenten	  overwegend	  positief	  of	  negatief	  stonden	  tegenover	  een	  onderwerp.	  Zo	  

kon	  ik	  op	  basis	  van	  de	  uitspraken,	  met	  de	  theorie	  als	  achtergrond,	  een	  uitwerking	  maken	  

van	  de	  gesprekken	  en	  zien	  waar	  de	  literatuur	  een	  aanvulling	  hierop	  bood	  en	  waar	  deze	  

in	  gebreke	  bleef.	  Om	  de	  acteurs	  in	  dit	  onderzoek	  van	  elkaar	  te	  kunnen	  onderscheiden,	  

zijn,	  met	  toestemming	  van	  alle	  respondenten,	  de	  citaten	  voorzien	  van	  hun	  initialen	  en	  de	  

datum	  van	  het	  interview.	  
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2.	  Cultureel	  ondernemerschap	  in	  theorie	  
De	  afgelopen	  tien	  jaar	  is	  er	  steeds	  meer	  gesproken	  en	  geschreven	  over	  cultureel	  

ondernemerschap.	  Hoewel	  ondernemerschap	  van	  kunstenaars	  daarvóór	  ook	  regelmatig	  

onderwerp	  was	  van	  studie,	  heeft	  in	  Nederland	  het	  beleid	  van	  Rick	  van	  der	  Ploeg	  

cultureel	  ondernemerschap	  bij	  een	  groot	  publiek	  onder	  de	  aandacht	  gebracht.	  In	  zijn	  

cultuurnota	  2001-‐2004	  hield	  Van	  der	  Ploeg	  een	  krachtig	  pleidooi	  voor	  cultureel	  

ondernemerschap,	  waarmee	  hij	  wilde	  stimuleren	  dat	  kunstenaars	  en	  kunstinstellingen	  

meer	  marktgericht	  te	  werk	  zouden	  gaan	  en	  minder	  zouden	  leunen	  op	  

overheidssubsidie16.	  Maar	  hoewel	  cultureel	  ondernemerschap	  sindsdien	  in	  de	  politiek	  

een	  buitengewoon	  populair	  concept	  is	  gebleven,	  kan	  men	  zich	  afvragen	  of	  het	  begrip	  

niet	  teveel	  aan	  betekenis	  inboet	  als	  de	  meeste	  discussies	  zich	  beperken	  tot	  de	  opvatting	  

van	  cultureel	  ondernemerschap	  als	  manier	  voor	  kunstenaars	  om	  voor	  hun	  eigen	  geld	  te	  

zorgen.	  	  

	   Om	  het	  ondernemerschap	  van	  acteurs	  vorm	  te	  geven,	  past	  het	  om	  langzamerhand	  

in	  te	  zoomen	  op	  de	  bijzonderheden	  van	  hun	  vakgebied.	  Allereerst	  zal	  ik	  kort	  beschrijven	  

welke	  definitie	  ondernemerschap	  ik	  hanteer	  en	  hoe	  cultureel	  ondernemerschap	  zich	  

onderscheid	  van	  ondernemerschap	  in	  het	  algemeen.	  Vervolgens	  zal	  ik	  aandacht	  

besteden	  aan	  de	  missie,	  die	  centraal	  staat	  in	  elke	  onderneming.	  Tenslotte	  zal	  ik	  proberen	  

een	  brug	  te	  slaan	  tussen	  de	  literatuur	  over	  culturele	  bedrijven	  en	  de	  zelfstandig	  

ondernemende	  acteur.	  

	   	  

2.1	  Cultureel	  ondernemerschap	  gedefinieerd	  

2.1.1	  Ondernemerschap	  en	  cultureel	  ondernemerschap	  

Een	  ondernemer	  is	  iemand	  die	  met	  een	  bepaald	  doel	  voor	  ogen	  een	  zaak	  begint.	  De	  

ondernemer	  onderscheidt	  zich	  van	  de	  arbeidsbevolking	  in	  loondienst,	  omdat	  hij	  het	  plan	  

opvat	  zelf	  een	  bedrijf	  te	  beginnen.	  Hij	  heeft	  een	  idee	  en	  geeft	  zelf	  een	  onderneming	  vorm	  

om	  dat	  idee	  te	  realiseren.	  De	  bestaansreden	  van	  de	  onderneming	  wordt	  vertaald	  in	  een	  

missie,	  waarin	  duidelijk	  wordt	  wat	  de	  onderneming	  heeft	  toe	  te	  voegen,	  wat	  het	  doel	  en	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
16	  Franssen	  2010:	  6.	  
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het	  bestaansrecht	  is	  van	  de	  onderneming17.	  Ondernemen	  staat	  dan	  ook	  vaak	  synoniem	  

aan	  vernieuwing18.	  	  Omdat	  ondernemen	  een	  manier	  van	  werken	  is,	  en	  de	  ondernemer	  

dus	  een	  professional,	  is	  het	  uiteindelijke	  doel	  van	  een	  onderneming	  vaak	  het	  maken	  van	  

winst.	  Voor	  de	  belastingdienst	  is	  het	  verwachten	  van	  winst	  zelfs	  een	  voorwaarde	  om	  

gezien	  te	  kunnen	  worden	  als	  ondernemer19.	  Toch	  staat	  niet	  in	  elke	  onderneming	  het	  

verdienen	  van	  geld	  voorop.	  Non-‐profit	  ondernemingen	  worden	  ook	  wel	  organisaties	  

zonder	  winstoogmerk,	  of	  not-‐for-‐profit	  ondernemingen	  genoemd.	  Ze	  zijn	  niet	  gericht	  op	  

het	  maken	  van	  winst	  maar	  zijn	  missiegedreven:	  het	  doel	  dat	  zij	  willen	  bereiken	  is	  

belangrijker	  dan	  het	  geld	  dat	  ermee	  verdiend	  wordt.	  Dit	  wil	  zeker	  niet	  zeggen	  dat	  er	  

geen	  geld	  met	  de	  onderneming	  verdiend	  mag	  worden,	  het	  maken	  van	  winst	  en	  het	  

vergroten	  van	  het	  kapitaal	  zijn	  vaak	  belangrijke	  onderdelen	  van	  de	  onderneming,	  ze	  

staan	  alleen	  niet	  centraal	  in	  het	  doel	  van	  de	  onderneming20.	  Culturele	  ondernemingen	  

zijn	  not-‐for-‐profit	  ondernemingen	  bij	  uitstek.	  Zij	  zijn	  missiegedreven,	  en	  proberen	  hun	  

missie	  te	  bereiken	  op	  een	  economisch	  verantwoorde	  en	  waar	  mogelijk	  winstgevende	  

manier21.	  

Cultureel	  ondernemerschap	  verschilt	  in	  drie	  aspecten	  van	  ander	  

ondernemerschap:	  het	  is	  uitzonderlijk	  sterk	  gericht	  op	  vernieuwing	  en	  creativiteit,	  het	  

najagen	  van	  creativiteit	  en	  vernieuwing	  is	  het	  ultieme	  doel	  (in	  plaats	  van	  het	  maken	  van	  

winst)	  en	  de	  kunstenaar	  moet	  zijn	  afnemers	  overtuigen	  op	  basis	  van	  de	  legitimiteit	  van	  

zijn	  creatieve	  idee,	  niet	  op	  basis	  van	  praktisch	  nut	  of	  winstmogelijkheden22.	  	  

2.1.2	  De	  missie	  centraal	  

Een	  culturele	  organisatie	  heeft	  per	  definitie	  een	  culturele	  missie.	  In	  de	  missie	  staat	  het	  

maken	  van	  kunst	  en	  het	  overbrengen	  van	  kunst	  op	  een	  publiek	  centraal.	  Daarbij	  kan	  de	  

kunst	  een	  bepaalde	  bedoeling	  of	  boodschap	  hebben,	  de	  kunstenaar	  kan	  met	  de	  kunst	  

een	  doel	  proberen	  te	  bereiken	  dat	  buiten	  de	  kunst	  ligt,	  maar	  hij	  kan	  evengoed	  de	  kunst	  

zelf,	  of	  schoonheid,	  of	  vrijheid	  van	  interpretatie	  als	  doel	  hebben,	  en	  deze	  bedoeling	  of	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
17	  Pearce	  1987:	  109.	  
18	  Bosma	  2011:	  46.	  
19	  http://www.belastingdienst.nl/wps/wcm/connect/bldcontentnl/belastingdie	  

nst/zakelijk/ondernemen/onderneming_starten/voordat_u_start/ondernemer_voor_in
komstenbelasting/wanneer_bent_u_ondernemer_voor_de_inkomstenbelasting.	  

20	  Groot2007:	  14.	  
21	  Franssen	  2010:	  7.	  
22	  Scherdin	  2011:	  4.	  
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boodschap	  moet	  door	  de	  onderneming	  over	  het	  voetlicht	  gebracht	  worden23.	  Hieruit	  

vloeit	  voort	  dat	  elke	  handeling	  die	  vanuit	  de	  onderneming	  verricht	  wordt,	  direct	  of	  

indirect	  bijdraagt	  aan	  het	  maken	  van	  kunst	  of	  het	  overbrengen	  ervan	  en	  daarmee	  dus	  

gedreven	  wordt	  door	  de	  missie	  van	  de	  onderneming24.	  De	  missie	  geld	  zowel	  als	  leidraad	  

voor	  de	  ondernemer	  zelf	  als	  een	  boodschap	  naar	  klanten,	  partners	  en	  financiers.	  Een	  

missie	  moet	  kort	  zijn	  en	  in	  zekere	  zin	  tijdloos.	  In	  theorie	  zou	  de	  missie	  een	  leidraad	  

moeten	  kunnen	  zijn	  voor	  de	  hele	  carrière25.	  In	  de	  praktijk	  zal	  een	  missie	  met	  enige	  

regelmaat	  moeten	  worden	  geëvalueerd	  en	  bijgesteld,	  omdat	  het	  leven,	  het	  werk	  en	  de	  

omgeving	  van	  de	  kunstenaar	  natuurlijk	  steeds	  in	  beweging	  zijn	  en	  invloed	  kunnen	  

hebben	  op	  de	  richting	  van	  de	  onderneming.	  	  

In	  een	  cultureel	  bedrijf	  moeten	  niet	  alleen	  de	  kunstenaars,	  maar	  ook	  alle	  andere	  

werknemers	  in	  dienst	  staan	  van	  de	  artistieke	  missie.	  Dit	  zorgt	  ervoor	  dat	  in	  alle	  facetten	  

van	  het	  bedrijf,	  het	  artistieke	  karakter	  voorop	  blijft	  staan26.	  Het	  is	  namelijk	  verleidelijk	  

voor	  de	  marketingafdeling	  om	  zoveel	  mogelijk	  reclame	  te	  maken	  om	  zoveel	  mogelijk	  

kaarten	  te	  verkopen	  en	  daarom	  elke	  mogelijkheid	  tot	  publiciteit	  aan	  te	  grijpen.	  Maar	  

voor	  de	  artistieke	  missie	  is	  het	  waarschijnlijk	  belangrijk	  om	  de	  juiste	  verwachting	  te	  

scheppen	  bij	  het	  publiek	  en	  om	  het	  juiste	  publiek	  op	  de	  juiste	  toon	  aan	  te	  spreken.	  In	  een	  

theater	  is	  het	  aannemelijk	  dat	  de	  bar	  zoveel	  mogelijk	  drankjes	  wil	  verkopen	  met	  een	  zo	  

groot	  mogelijke	  marge.	  Maar	  is	  het	  wel	  in	  het	  belang	  van	  de	  kunst	  als	  een	  deel	  van	  het	  

publiek	  aangeschoten	  de	  zaal	  in	  gaat,	  of	  geërgerd	  omdat	  de	  goedkope	  koffie	  vies	  was?	  	  

	  

2.1.3	  De	  culturele	  organisatie	  tegenover	  de	  zelfstandig	  cultureel	  ondernemer	  

Kunst	  en	  ondernemerschap	  werden	  lange	  tijd	  als	  twee	  losse	  gebieden	  benaderd.	  

Kunstenaars	  willen	  liever	  niet	  geassocieerd	  worden	  met	  ondernemerschap,	  wellicht	  

door	  de	  geur	  van	  zakelijkheid	  en	  commercie	  die	  om	  het	  begrip	  heen	  hangt.	  Onderzoek	  

naar	  ondernemerschap	  richt	  zich	  pas	  sinds	  kort	  op	  het	  creatieve	  en	  kunstzinnige	  aspect	  

van	  ondernemen27.	  In	  de	  literatuur	  waarin	  cultureel	  ondernemerschap	  aan	  de	  orde	  

komt,	  is	  vooral	  informatie	  te	  vinden	  over	  ondernemerschap	  van	  culturele	  bedrijven	  en	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
23	  Hagoort	  1992:	  22.	  
24	  Franssen	  2010:	  20.	  
25	  Franssen	  2009:	  22.	  
26	  Hagoort	  2001:	  78.	  
27	  Scherdin	  2011:	  1.	  
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veel	  minder	  over	  ondernemende	  individuen.	  Dit	  heeft	  tot	  gevolg	  dat	  veel	  van	  de	  

literatuur	  gericht	  is	  op	  management	  van	  een	  organisatie	  waarin	  kunst	  centraal	  staat,	  en	  

veel	  minder	  op	  de	  kunstenaar	  zelf.	  	  

Een	  zelfstandig	  kunstenaar	  heeft	  geen	  personeel	  dat	  een	  op	  bepaalde	  manier	  

moet	  worden	  aangestuurd	  en	  geen	  afdelingen	  die	  elk	  een	  facet	  van	  het	  

kunstenaarsbedrijf	  kunnen	  vertegenwoordigen,	  hij	  maakt	  alle	  inhoudelijke	  beslissingen	  

zelf,	  maakt	  keuzes	  over	  de	  uitvoering	  van	  de	  beslissingen	  en	  communiceert	  vervolgens	  

misschien	  aan	  ingehuurde	  of	  samenwerkende	  partijen.	  Het	  is	  dus	  voor	  de	  hand	  liggend	  

dat	  de	  discussies	  die	  in	  een	  grotere	  onderneming	  ontstaan	  tussen	  verschillende	  

afdelingen	  met	  verschillende	  belangen,	  een	  heel	  andere	  vorm	  aannemen	  in	  een	  

eenmansbedrijf.	  Een	  definitie	  van	  cultureel	  ondernemen	  is	  het	  ontplooien	  van	  nieuwe	  

artistieke	  concepten,	  die	  door	  een	  combinatie	  van	  uitings-‐	  en	  organisatievormen	  naar	  

het	  publiek	  worden	  gebracht.	  Hierbij	  staat	  de	  kunstenaar	  als	  persoon	  centraal.	  De	  

onderneming	  staat	  hierbij	  dus	  volkomen	  in	  dienst	  van	  de	  individuele	  kunstenaar28.	  Deze	  

opvatting	  van	  cultureel	  ondernemerschap	  biedt	  niet	  alleen	  handvatten	  voor	  grotere	  

ondernemingen,	  maar	  kan	  ook	  het	  uitgangspunt	  zijn	  voor	  de	  individuele	  kunstenaar.	  

Hijzelf	  en	  zijn	  kunst	  staan	  centraal	  en	  in	  zijn	  ondernemerschap	  is	  het	  zijn	  uitdaging	  om,	  

in	  de	  wirwar	  van	  organisatorische	  en	  administratieve	  onderdelen	  van	  zijn	  werk,	  niet	  

voorbij	  te	  gaan	  aan	  het	  artistieke	  uitgangspunt	  van	  zijn	  onderneming.	  Hierin	  ligt	  ook	  een	  

belangrijk	  verschil	  met	  ondernemerschap	  in	  de	  commerciële	  zin	  van	  het	  woord.	  

Kunstenaarschap	  is	  een	  vak,	  ondernemen	  daarentegen	  is	  een	  manier	  van	  het	  uitoefenen	  

van	  een	  vak	  (welk	  vak	  dan	  ook).	  Hieruit	  komt	  voort	  dat	  kunst	  inhoudelijk	  is,	  en	  

ondernemerschap	  vorm29.	  Voor	  de	  kunstenaar	  is	  dit	  bemoedigend:	  ondernemerschap	  

vormt	  een	  manier	  om	  zijn	  vak	  uit	  te	  oefenen,	  het	  is	  een	  vorm	  om	  zijn	  kunstenaarschap	  

productief	  te	  maken,	  en	  hoeft	  niet	  de	  inhoud	  van	  het	  kunstenaarschap	  te	  dicteren.	  

Daarbij	  komt	  dat	  een	  artistieke	  benadering	  van	  ondernemerschap	  ook	  juist	  extra	  

productiviteit	  en	  originele	  benaderingen	  kan	  opleveren,	  een	  kunstenaar	  zou	  zich	  dus	  

vrij	  moeten	  voelen	  om	  zijn	  ondernemerschap	  op	  een	  artistieke	  manier	  vorm	  te	  geven30.	  	  

Ik	  heb	  nergens	  een	  directe	  verwijzing	  kunnen	  vinden	  naar	  de	  acteur	  als	  

ondernemer	  en	  scheppend	  kunstenaar.	  De	  literatuur	  die	  ik	  erop	  heb	  nageslagen	  is	  
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
28	  Scherdin	  2011:	  3.	  
29	  Scherdin	  2011:	  155.	  
30	  Scherdin	  2011:	  161-‐164.	  
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gericht	  op	  kunst	  in	  het	  algemeen,	  maar	  de	  voorbeelden	  die	  erin	  genoemd	  worden	  

verwijzen	  naar	  dan	  wel	  een	  overkoepelend	  management,	  dan	  wel	  gezelschappen	  van	  

kunstenaars	  en	  uitvoerders.	  Beeldend	  kunstenaars	  worden	  vaak	  genoemd	  als	  het	  

zelfstandig	  cultureel	  ondernemerschap	  betreft,	  andere	  kunstenaars	  minder	  en	  een	  

verwijzing	  naar	  acteurs	  heb	  ik	  in	  deze	  context	  niet	  gevonden.	  Het	  theater	  heeft	  een	  plek	  

in	  de	  literatuur	  waar	  het	  gaat	  om	  een	  locatie	  om	  kunst	  op	  te	  voeren	  en	  om	  

gezelschappen	  die	  activiteiten	  ontplooien.	  De	  zelfstandig	  ondernemer	  die	  zich	  

bezighoudt	  met	  toneel	  lijkt	  een	  vreemde	  eend	  in	  de	  bijt.	  Met	  de	  bovenstaande	  

beschrijving	  van	  ondernemerschap	  en	  de	  culturele	  missie,	  is	  echter	  wel	  een	  begin	  te	  

maken	  met	  het	  vormgeven	  van	  het	  zelfstandige	  ondernemerschap	  van	  de	  acteur.	  	  

2.2	  Acteurs	  en	  ondernemerschap	  

2.2.1	  Wat	  verstaan	  we	  onder	  een	  acteur?	  

Iedereen	  die	  dat	  wil,	  mag	  zich	  acteur	  noemen,	  er	  bestaat	  voor	  kunstenaars,	  op	  

architecten	  na,	  gaan	  wettelijke	  bescherming	  van	  de	  beroepstitel.	  Het	  is	  echter	  in	  het	  

belang	  van	  dit	  onderzoek	  om	  het	  begrip	  acteur	  zoals	  ik	  het	  hierin	  hanteer	  te	  definiëren.	  

Het	  UWV	  hanteert	  de	  volgende	  definitie:	  “een	  acteur	  is	  iemand	  die	  rollen	  uitbeeldt	  in	  

bijvoorbeeld	  film-‐	  of	  televisieproducties,	  reclamefilmpjes,	  theaterstukken	  of	  bij	  

bedrijfstrainingen”31.	  Dit	  levert	  een	  uiterst	  grote	  en	  onoverzichtelijk	  groep	  op,	  waarin	  

iedereen	  die	  weleens	  een	  rol	  heeft	  vertolkt,	  gezien	  kan	  worden	  als	  acteur.	  In	  dit	  

onderzoek	  heb	  ik	  dan	  ook	  een	  wat	  engere	  definitie	  van	  acteurschap	  aangehouden,	  

waarbij	  het	  uitgangsput	  wordt	  gevormd	  door	  de	  voorwaarden	  die	  de	  

belangenvereniging	  voor	  acteurs,	  ACT,	  hanteert	  bij	  het	  selecteren	  van	  haar	  leden.	  Om	  lid	  

te	  worden	  van	  ACT,	  moet	  een	  acteur	  aan	  minstens	  één	  van	  onderstaande	  voorwaarden	  

voldoen:	  

-‐	  HBO	  toneelschool	  diploma.	  Maastricht	  (acteursrichting	  en	  theatraal	  performer),	  

Arnhem,	  Amsterdam	  ATKA32	  &	  mime,	  Utrecht	  (acteursrichting).	  

-‐	  Meer	  dan	  éénmalig	  bij	  een	  NAPK	  toneelgezelschap33	  gespeeld	  (stages	  niet	  

meegerekend).	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
31	  Fuhr	  2010:	  6.	  
32	  Amsterdamse	  Toneelschool	  en	  Kleinkunst	  Akademie.	  
33	  D.w.z.	  een	  toneelgezelschap	  dat	  aangesloten	  is	  bij	  de	  Nederlandse	  Vereniging	  
voor	  Podiumkunsten.	  
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-‐	  Meer	  dan	  éénmalig	  een	  dragende	  rol	  hebben	  gespeeld	  in	  een	  toneelproductie	  welke	  

direct	  geproduceerd	  is	  door	  één	  van	  de	  VVTP34	  producenten.	  

-‐	  Meerdere	  hoofdrollen	  en/of	  dragende	  rollen	  gespeeld	  in	  nationale	  Nederlandse	  

televisie	  series,	  telefilms	  /	  bioscoopfilms35.	  

	  

Dit	  onderzoek	  is	  met	  name	  gericht	  op	  een	  groep	  jonge	  acteurs,	  die	  hun	  acteercarrière	  

begonnen	  zijn	  met	  een	  zeker	  besef	  van	  cultureel	  ondernemerschap	  en	  voor	  wie	  

aansluiting	  bij	  gezelschappen	  niet	  zo	  vanzelfsprekend	  is	  of	  was	  als	  voor	  wat	  oudere	  

acteurs.36	  Aangezien	  Cultureel	  Ondernemerschap	  met	  name	  sinds	  het	  

staatssecretarisschap	  van	  Rick	  van	  der	  Ploeg	  (2001-‐2005)	  een	  belangrijk	  onderwerp	  is	  

voor	  kunstenaars37,	  heb	  ik	  mij	  bij	  het	  selecteren	  van	  respondenten	  voor	  de	  interviews	  

beperkt	  tot	  de	  acteurs	  die	  sinds	  die	  periode	  voldoen	  aan	  bovenstaande	  voorwaarden	  

van	  ACT.	  Onderzoek	  wijst	  uit	  dat	  driekwart	  van	  de	  acteurs	  zelfstandig	  is	  (dus	  in	  

opdracht	  werkt	  en	  zelf	  zorgdraagt	  voor	  facturering).	  Deze	  groep	  werkt	  niet	  (uitsluitend)	  

in	  loondienst	  en	  een	  zekere	  mate	  van	  ondernemerschap	  hoort	  dus	  tot	  zijn	  of	  haar	  

werkzaamheden38.	  Dit	  onderzoek	  is	  bij	  uitstek	  gericht	  op	  acteurs	  die	  ook	  zelf	  theater	  

maken.	  Je	  zou	  dan	  ook	  van	  theatermakers	  kunnen	  spreken,	  maar	  dat	  begrip	  behelst	  niet	  

alleen	  acteurs,	  maar	  ook	  regisseurs,	  zangers,	  muzikanten	  en	  kunstenaars	  (zowel	  

scheppend	  als	  uitvoerend)	  in	  andere	  disciplines.	  Overal	  waar	  ik	  het	  in	  deze	  scriptie	  heb	  

over	  ‘acteurs’,	  bedoel	  ik	  daarmee	  ook	  	  en	  vooral	  de	  groep	  acteurs	  die	  zelf	  theater	  maakt	  

en	  dus	  niet	  alleen	  reproducerend,	  maar	  juist	  ook	  zelf	  scheppend	  bezig	  is.	  

2.2.2	  Het	  ondernemerschap	  van	  de	  acteur:	  missiegedreven	  

In	  hoeverre	  is	  het	  cultureel	  ondernemerschap,	  zoals	  eerder	  beschreven,	  voor	  een	  acteur	  

in	  de	  praktijk	  te	  brengen?	  Een	  acteur	  werkt	  in	  wisselende	  samenstellingen	  en	  zal	  

regelmatig	  te	  maken	  krijgen	  met	  de	  doelstellingen	  van	  de	  onderneming	  waar	  hij	  zich	  

tijdelijk	  aan	  verbindt.	  Hoe	  kan	  de	  acteur	  ervoor	  zorgen	  dat	  zijn	  eigen	  onderneming	  in	  

deze	  wisselende	  verbanden	  vorm	  krijgt?	  Hoewel	  de	  literatuur	  vooral	  handvatten	  biedt	  

voor	  organisaties	  en	  hun	  management,	  is	  er	  wel	  een	  aantal	  aanknopingspunten	  te	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
34	  Vereniging	  Vrije	  Theaterproducenten.	  
35	  www.acteursbelangen.nl:	  lid	  worden.	  
36	  Berg	  2011,	  80.	  
37	  Franssen	  2009:	  5.	  
38	  Fuhr	  2010:	  11.	  
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vinden	  voor	  de	  individuele	  acteur.	  Hierbij	  beperk	  ik	  mij	  expliciet	  tot	  het	  vormgeven	  van	  

een	  visie	  op	  ondernemerschap	  voor	  acteurs.	  Wat	  zijn	  de	  uitgangspunten	  voor	  een	  acteur	  

als	  ondernemer,	  hoe	  kan	  hij	  zichzelf	  zien	  als	  ondernemer	  en	  wat	  houdt	  dit	  in	  voor	  zijn	  

werk?	  Omdat	  literatuur	  hierover	  ontbreekt,	  is	  het	  belangrijk	  om	  bij	  het	  begin	  te	  

beginnen.	  Het	  vormgeven	  van	  een	  onderneming	  en	  de	  ideeën	  daarachter,	  moeten	  vooraf	  

gaan	  aan	  de	  praktische	  uitwerking.	  Een	  groot	  deel	  van	  de	  praktische	  uitwerking	  van	  een	  

onderneming	  komt	  dan	  ook	  niet	  aan	  de	  orde.	  Voor	  een	  gedetailleerde	  beschrijving	  van	  

het	  opstellen	  van	  een	  bedrijfsplan	  en	  het	  financiële	  management	  van	  een	  not-‐for-‐profit	  

organisatie,	  bestaan	  handboeken.	  De	  inhoud	  daarvan	  valt	  buiten	  het	  bestek	  van	  dit	  

onderzoek.	  Een	  acteur	  die	  zichzelf	  ziet	  als	  ondernemer,	  zal	  eerst	  moeten	  vaststellen	  wat	  

zijn	  onderneming	  inhoudt	  en	  met	  welk	  doel	  hij	  onderneemt.	  De	  literatuur	  over	  

(cultureel)	  ondernemerschap	  geeft	  hiervoor	  een	  goed	  stuk	  gereedschap:	  de	  missie.	  

Voor	  een	  acteur	  zal	  het,	  net	  als	  voor	  elke	  andere	  culturele	  ondernemer,	  belangrijk	  

zijn	  om	  een	  missie	  te	  definiëren.	  Het	  is	  belangrijk	  dat	  de	  missie	  richting	  geeft	  aan	  de	  

onderneming,	  dat	  deze	  een	  dermate	  abstract	  en	  overstijgend	  niveau	  heeft	  dat	  de	  missie	  

een	  kapstok	  kan	  zijn	  voor	  de	  concrete	  activiteiten	  van	  de	  ondernemer39.	  Door	  een	  missie	  

te	  formuleren	  en	  regelmatig	  te	  evalueren	  en	  bij	  te	  stellen,	  kan	  de	  acteur	  ervoor	  zorgen	  

dat	  hij	  bij	  elke	  opdracht	  kan	  bepalen	  of	  deze	  past	  bij	  zijn	  beeld	  van	  zijn	  acteurschap	  en	  

zijn	  visie	  en	  plannen	  op	  de	  langere	  termijn.	  Bovendien	  kan	  de	  missie	  de	  acteur	  richting	  

geven	  in	  het	  ontplooien	  van	  eigen	  projecten.	  Zonder	  missie	  bestaat	  het	  risico	  dat	  de	  

acteur	  zich	  in	  een	  wirwar	  aan	  projecten	  stort	  onder	  het	  mom	  ‘maar	  aan	  het	  werk	  te	  zijn’.	  

Dit	  gebrek	  aan	  richting	  kan	  op	  de	  lange	  duur	  niet	  alleen	  frustrerend	  zijn	  op	  persoonlijk	  

vlak,	  maar	  ook	  de	  geloofwaardigheid	  van	  de	  acteur	  aantasten	  en	  zijn	  carrière	  op	  langere	  

termijn	  in	  de	  weg	  staan40.	  De	  missie	  is	  ook	  in	  de	  vernieuwing	  van	  de	  kunstensector	  een	  

belangrijk	  instrument	  om	  bij	  de	  tijd	  te	  blijven.	  	  Johan	  Idema	  noemt	  het	  in	  Boekman	  89	  

een	  van	  de	  belangrijkste	  onderdelen	  van	  een	  modernisering	  van	  de	  sector.	  We	  kunnen	  

de	  marketing	  en	  financiering	  van	  de	  kunsten	  immers	  wel	  vernieuwen,	  maar	  als	  er	  achter	  

de	  onderneming	  geen	  moderne	  missie	  zit,	  die	  betrekking	  heeft	  op	  hetgeen	  de	  

onderneming	  te	  bieden	  heeft,	  dan	  vernieuwen	  we	  alleen	  de	  huls,	  niet	  de	  inhoud41.	  	  Als	  

de	  missie	  geformuleerd	  is,	  moet	  deze	  worden	  geoperationaliseerd.	  Dit	  houdt	  in	  dat	  	  de	  
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
39	  Haagoort	  1992:	  24.	  
40	  Franssen	  2009:	  21.	  
41	  Idema,	  2011:	  20.	  
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acteur	  aan	  de	  hand	  van	  de	  missie	  meer	  concrete	  doelen	  stelt	  die	  bijdragen	  aan	  het	  

nastreven	  van	  de	  missie.	  De	  doelen	  kunnen	  op	  verschillende	  vlakken	  liggen	  en	  zowel	  

artistiek	  als	  instrumenteel	  van	  aard	  zijn42.	  Het	  is	  belangrijk	  dat	  de	  doelen,	  in	  

tegenstelling	  tot	  de	  missie,	  haalbaar	  en	  tijdgebonden	  zijn,	  zij	  vormen	  het	  werkplan	  voor	  

de	  missie.	  Een	  leidraad	  hiervoor	  kan	  zijn	  de	  doelen	  SMART	  te	  formuleren,	  dit	  wil	  zeggen:	  

Specifiek,	  Aanvaardbaar	  en	  Actiegericht,	  Realiseerbaar	  of	  Realistisch	  en	  Tijdgebonden43.	  

Als	  we	  denken	  aan	  de	  zelfstandig	  opererende	  acteur,	  dan	  rijst	  het	  vermoeden	  dat,	  

naarmate	  de	  bedrijfsplanning	  in	  een	  concretere	  fase	  komt,	  het	  steeds	  moeilijker	  wordt	  

om	  een	  en	  ander	  voor	  zijn	  onderneming	  vast	  te	  leggen.	  De	  verwachting	  is,	  gebaseerd	  op	  

de	  doelgroep	  die	  in	  hoofdstuk	  2.2.1	  is	  vastgesteld,	  dat	  de	  acteurs	  vaak	  werken	  in	  

opdracht.	  Zij	  zullen	  zich	  dus	  aansluiten	  bij	  wisselende	  groepen,	  met	  elk	  een	  eigen	  missie	  

en	  eigen	  doelen.	  Voor	  een	  deel	  zal	  in	  deze	  projecten	  de	  concrete	  uitwerking	  

plaatsvinden	  buiten	  de	  acteur	  om.	  De	  acteur	  heeft	  zich	  maar	  aan	  te	  sluiten	  bij	  de	  missie	  

van	  het	  project.	  Desalniettemin	  kan	  een	  acteur	  iedere	  keer	  weer	  vast	  proberen	  te	  stellen	  

in	  hoeverre	  het	  project	  in	  een	  lijn	  ligt	  met	  de	  eigen	  missie,	  in	  hoeverre	  het	  project	  

daaraan	  bijdraagt	  of	  wellicht	  eraan	  afdoet.	  Een	  heldere	  missie	  met	  duidelijke	  doelen,	  

stelt	  de	  acteur	  in	  staat	  om	  iedere	  opdracht	  een	  plek	  te	  geven	  in	  het	  proces	  van	  het	  

verwezenlijken	  van	  zijn	  eigen	  missie	  en	  geeft	  zo	  eenheid	  aan	  de	  verschillende	  

opdrachten	  waar	  hij	  zich	  mee	  bezighoudt.	  	  

In	  de	  eigen	  projecten	  die	  een	  acteur	  ontplooit,	  kan	  de	  uitwerking	  van	  de	  missie	  

als	  het	  goed	  is	  concreter	  worden.	  Hier	  kunnen	  de	  verschillende	  stappen	  die	  genomen	  

moeten	  worden,	  worden	  toegespitst	  op	  de	  missie	  en	  in	  dienst	  staan	  van	  het	  grotere	  

geheel.	  Het	  is	  hierin	  dan	  ook	  belangrijk	  voor	  de	  acteur	  om	  zijn	  bedrijfsplan	  op	  orde	  te	  

hebben.	  Dit	  betekent	  dat	  hij	  de	  belanghebbenden	  in	  kaart	  moet	  brengen:	  wie	  is	  op	  welke	  

wijze	  betrokken	  bij	  het	  project	  en	  welke	  belangen	  hebben	  zij?	  Hij	  moet	  inschatten	  wat	  

de	  impact	  van	  het	  project	  zal	  zijn:	  wat	  is	  er	  nodig,	  waar	  komt	  het	  terecht	  en	  wat	  zullen	  

de	  effecten	  zijn?	  Tenslotte	  zal	  hij	  een	  prognose	  moeten	  maken	  van	  wat	  het	  project	  

oplevert.	  In	  een	  culturele	  organisatie	  (maar	  ook	  in	  steeds	  meer	  op	  winst	  gerichte	  

organisaties)	  is	  het	  uiteraard	  niet	  voldoende	  om	  een	  inschatting	  te	  maken	  van	  de	  

monetaire	  inkomsten	  van	  een	  project.	  Wat	  een	  project	  oplevert	  moet	  niet	  alleen	  in	  geld	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
42	  Haagoort	  1992:	  25.	  
43	  Franssen	  2009:	  24.	  
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worden	  uitgedrukt,	  maar	  zeker	  ook	  in	  niet-‐materiële	  waarden.	  Welke	  waarden	  dit	  zijn	  

kan	  per	  project	  verschillen,	  maar	  ligt	  als	  het	  goed	  is	  steeds	  in	  een	  lijn	  met	  de	  missie.44	  	  

2.3	  Samen	  werken	  maar	  niet	  samen	  spelen	  

Zowel	  door	  de	  kleinschaligheid	  van	  de	  onderneming,	  als	  door	  de	  uniciteit	  van	  de	  

artistieke	  missie,	  moet	  de	  acteur	  zich	  ervan	  bewust	  zijn	  dat	  er	  weinig	  formele	  

handvatten	  zijn	  bij	  het	  vormgeven	  van	  zijn	  onderneming.	  Waar	  voor	  grote	  bedrijven	  

geformaliseerde	  instrumenten	  voor	  prestatiemeting,	  management,	  financiën	  en	  

dergelijke	  ruimschoots	  voor	  handen	  zijn,	  zal	  de	  acteur	  grotendeels	  voor	  zichzelf	  moeten	  

uitvinden	  op	  welke	  manier	  de	  missie	  het	  best	  nagestreefd	  kan	  worden	  en	  hoe	  zijn	  eigen	  

onderneming	  het	  beste	  functioneert.	  De	  bedrijfsvoering	  en	  de	  financiën	  van	  zijn	  

onderneming	  liggen	  in	  zijn	  eigen	  hand	  en	  het	  functioneren	  daarvan	  is	  volkomen	  

afhankelijk	  van	  de	  acteur	  zelf.	  

Het	  ligt	  in	  de	  lijn	  der	  verwachting	  dat	  de	  zelfstandige	  acteur	  steeds	  nieuwe	  

samenwerkingsverbanden	  aangaat,	  met	  steeds	  nieuwe	  partners.	  We	  hebben	  het	  hier	  

immers	  over	  de	  acteur	  die	  niet	  aangesloten	  is	  bij	  een	  vast	  gezelschap,	  maar	  vaak	  in	  

opdracht	  werkt	  en	  voor	  een	  deel	  zijn	  eigen	  werk	  creëert.	  Hoewel	  we	  het	  hebben	  over	  de	  

acteur	  als	  zelfstandig,	  individueel,	  ondernemer,	  	  valt	  niet	  te	  ontkennen	  dat	  solistische	  

werkzaamheden	  voor	  een	  acteur	  zeer	  zeldzaam	  zijn.	  Kan	  een	  schilder	  zijn	  eigen	  werk	  in	  

eigen	  atelier	  maken	  en	  tegenwoordig	  zelfs	  vrij	  eenvoudig	  zonder	  tussenkomst	  van	  

derden	  via	  internet	  aan	  de	  man	  brengen,	  een	  acteur	  is	  bijna	  altijd	  aangewezen	  op	  de	  

samenwerking	  met,	  of	  medewerking	  van	  anderen.	  In	  het	  zeldzame	  geval	  dat	  een	  acteur	  

alléén	  op	  het	  podium	  staat	  met	  een	  monoloog,	  zal	  hij	  hoogst	  waarschijnlijk	  op	  zijn	  minst	  

een	  technicus	  nodig	  hebben	  voor	  de	  versterking	  en	  het	  licht,	  een	  locatie	  om	  de	  

monoloog	  op	  te	  voeren,	  met	  de	  daarbij	  behorende	  medewerkers,	  en	  mogelijk	  ook	  nog	  

een	  tekstschrijver,	  decorbouwer	  en	  regisseur.	  Ieder	  project	  opnieuw	  zal	  er	  een	  nieuw	  

netwerk	  van	  collega’s	  en	  medewerkers	  ontstaan,	  waarbinnen	  de	  acteur	  moet	  zien	  te	  

functioneren	  en,	  idealiter,	  zijn	  missie	  moet	  pogen	  na	  te	  streven.	  Het	  ligt	  in	  de	  lijn	  der	  

verwachting	  dat	  in	  zo’n	  wereld	  van	  wisselende	  samenwerkingen,	  de	  onderlinge	  

belangen	  zullen	  verschillen	  en	  wellicht	  soms	  botsen.	  Het	  kan	  voor	  een	  acteur	  moeilijk	  

zijn	  om	  hierbinnen	  een	  gevoel	  van	  continuïteit,	  verbondenheid	  en	  doelgerichtheid	  te	  
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vinden.	  Omdat	  de	  samenwerking	  in	  productieverband	  zo	  vluchtig	  is,	  kunnen	  de	  acteurs	  

mogelijk	  baat	  hebben	  bij	  samenwerking	  op	  andere	  gebieden,	  bij	  het	  opdoen	  van	  een	  

netwerk,	  het	  organiseren	  van	  de	  financiën,	  het	  regelen	  van	  randvoorwaarden.	  Als	  een	  

grote	  groep	  acteurs	  worstelt	  met	  dezelfde	  zaken,	  dan	  kunnen	  ze	  bij	  het	  afhandelen	  van	  

die	  zaken	  misschien	  steun	  vinden	  bij	  elkaar.	  	  Deze	  vorm	  van	  samenwerking	  komt	  in	  de	  

literatuur	  niet	  aan	  de	  orde.	  Het	  past	  hier	  dan	  ook	  om	  bij	  de	  acteurs	  zelf	  te	  rade	  te	  gaan	  

en	  uit	  te	  vinden	  welke	  wensen	  en	  verwachtingen	  zij	  hebben	  ten	  opzichte	  van	  hun	  

carrière,	  ondernemerschap	  en	  elkaar.	  
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3.	  De	  acteur	  aan	  het	  woord	  

3.1	  De	  eerste	  gesprekken	  

Omdat	  het	  niet	  eenvoudig	  was	  genoeg	  acteurs	  te	  vinden	  om	  gesprekken	  mee	  te	  voeren,	  

heb	  ik	  geprobeerd	  de	  proefgesprekken	  zo	  inhoudelijk	  en	  nuttig	  mogelijk	  te	  maken.	  De	  

interviewmethode	  en	  de	  vragenlijst	  waren	  nog	  niet	  perfect,	  maar	  de	  resultaten	  bleken	  

achteraf	  zeer	  veelzeggend.	  In	  de	  eerste	  twee	  gesprekken	  vroeg	  ik	  de	  acteurs	  heel	  gericht	  

naar	  hun	  culturele	  ondernemerschap	  en	  naar	  de	  mogelijkheden	  om	  buiten	  de	  speelvloer	  

samen	  te	  werken.	  Wat	  me	  opviel,	  was	  dat	  beide	  acteurs	  geen	  goede	  definitie	  konden	  

geven	  van	  cultureel	  ondernemerschap.	  Een	  eerste	  reactie	  was	  vaak	  dat	  

ondernemerschap	  inhield	  dat	  je	  zorgt	  dat	  je	  geld	  verdient	  met	  wat	  je	  doet.	  Het	  is	  lastig	  

om	  subsidies	  te	  krijgen	  om	  een	  project	  van	  de	  grond	  te	  krijgen	  en	  het	  is	  nog	  lastiger	  om	  

zelf	  ook	  wat	  geld	  te	  verdienen	  met	  de	  projecten	  die	  je	  opzet.	  Daarnaast	  zagen	  de	  acteurs	  

ondernemerschap	  ook	  als	  het	  op	  orde	  hebben	  van	  je	  eigen	  zaken.	  Ook	  daarbij	  stond	  geld	  

centraal:	  ze	  noemden	  belastingaangifte	  doen	  als	  onderdeel	  van	  ondernemerschap,	  

evenals	  een	  BV	  oprichten,	  weten	  hoe	  je	  geldzaken	  regelt	  en	  de	  administratie	  bijhouden.	  

Daarnaast	  hield	  cultureel	  ondernemerschap	  in	  hun	  ogen	  in	  dat	  je	  je	  product	  verkocht	  

kreeg,	  waarbij	  het	  product	  vaak	  de	  acteur	  zelf	  is:	  

Cultureel	  ondernemerschap	  is	  jezelf	  zien	  als	  een	  soort	  product.	  Privé	  en	  werk	  los	  kunnen	  

koppelen,	  jezelf	  in	  de	  markt	  durven	  zetten.	  Zo	  zou	  ik	  het	  wel	  meer	  willen	  kunnen.	  Je	  

moet	  netwerken,	  jezelf	  verkopen,	  jezelf	  laten	  zien,	  zorgen	  dat	  je	  werk	  hebt,	  je	  financiën	  

regelen.	  	  (NB,	  31-‐5-‐12)	  

Allebei	  vonden	  ze	  wel	  dat	  dit	  een	  onderdeel	  was	  van	  hun	  acteurschap,	  maar	  ze	  zagen	  het	  

ook	  als	  een	  noodzakelijk	  kwaad,	  dat	  vooral	  afleidt	  van	  waar	  het	  echt	  om	  gaat:	  het	  spelen.	  

“Ondernemerschap	  heeft	  iets	  vervelends:	  je	  moet	  jezelf	  verkopen,	  zeggen	  dat	  jij	  de	  beste	  

bent,	  terwijl	  ik	  me	  liever	  bescheiden	  opstel	  en	  hoop	  dat	  mensen	  zien	  dat	  ik	  de	  beste	  ben	  

voor	  die	  rol.”	  (EF,	  1-‐6-‐12)	  Als	  deze	  visie	  op	  ondernemerschap	  eenmaal	  was	  

uitgesproken,	  was	  het	  erg	  lastig	  om	  het	  gesprek	  op	  een	  natuurlijk	  manier	  in	  een	  andere	  

richting	  te	  leiden.	  	  

Het	  onderwerp	  samenwerking	  leverde	  in	  de	  eerste	  gesprekken	  ook	  niet	  

bijzonder	  veel	  op.	  Uit	  deze	  gesprekken	  bleek	  wel	  dat	  er	  hier	  en	  daar	  samenwerking	  

plaats	  vond	  buiten	  het	  reguliere	  speelverband,	  maar	  op	  de	  vraag	  hoe	  dit	  kon	  helpen	  bij	  

cultureel	  ondernemerschap	  en	  of	  het	  zinvol	  was	  deze	  samenwerking	  een	  meer	  



	  

	   27	  

structureel	  karakter	  te	  geven	  stokte	  het	  gesprek.	  De	  acteurs	  hadden	  nog	  geen	  

gestructureerd	  beeld	  van	  ondernemerschap	  zelf,	  laat	  staan	  dat	  ze,	  voor	  het	  blok	  gezet,	  

konden	  inschatten	  hoe	  samenwerking	  daarin	  een	  plek	  kon	  krijgen.	  	  

	  

3.2	  De	  latere	  gesprekken	  

In	  de	  volgende	  gesprekken	  gaf	  ik	  de	  acteurs	  de	  ruimte	  om	  hun	  levensverhaal	  te	  

vertellen.	  Waarom	  waren	  ze	  met	  acteren	  begonnen?	  Waren	  die	  redenen	  nog	  steeds	  van	  

kracht?	  Wat	  was	  er	  veranderd	  in	  de	  tussentijd?	  Hoe	  geven	  zij	  tegenwoordig	  hun	  

acteurschap	  vorm?	  Zoals	  één	  van	  de	  acteurs	  al	  aan	  het	  begin	  van	  het	  gesprek	  zei:	  “Laat	  

ons	  maar	  praten,	  er	  is	  niets	  dat	  een	  acteur	  liever	  doet	  dan	  dat.	  Je	  zult	  ons	  waarschijnlijk	  

moeten	  tegenhouden	  als	  we	  maar	  doorratelen”.	  Inderdaad	  werd	  de	  hoeveelheid	  vragen	  

die	  ik	  stelde	  in	  de	  nieuwe	  interviewvorm	  drastisch	  beperkt.	  De	  acteurs	  deden	  hun	  

verhaal,	  hier	  en	  daar	  onderbrak	  ik	  ze	  om	  het	  verhaal	  enigszins	  binnen	  de	  sfeer	  van	  het	  

onderzoek	  te	  houden	  en	  tegen	  het	  einde	  van	  het	  gesprek	  (meestal	  het	  laatste	  kwartier	  

van	  de	  drie	  kwartier	  dat	  we	  spraken)	  stelde	  ik	  een	  paar	  gerichte	  vragen,	  die	  directer	  

betrekking	  hadden	  op	  mijn	  onderzoeksvragen.	  

3.2.1	  Drijfveren,	  wensen	  en	  dromen	  

Het	  bekende	  beeld	  van	  de	  kunstenaar	  met	  een	  innerlijke	  drijfveer	  die	  materiële	  doelen	  

overstijgt,	  leek	  op	  het	  overgrote	  deel	  van	  de	  acteurs	  die	  ik	  sprak	  van	  toepassing.	  Meer	  

dan	  de	  helft	  van	  de	  respondenten	  speelde	  al	  in	  de	  kindertijd	  toneel,	  vaak	  bij	  een	  

jeugdtheaterclub	  in	  (de	  buurt	  van)	  hun	  woonplaats	  of	  op	  school.	  “Ik	  wilde	  altijd	  al	  

spelen.	  Mijn	  oma	  komt	  uit	  een	  artiestenfamilie	  en	  heeft	  dat	  heel	  erg	  gestimuleerd.	  Ik	  kan	  

me	  niet	  anders	  herinneren	  dan	  dat	  ik	  actrice	  wilde	  worden.”	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  

Een	  kleinere	  groep	  ontdekte	  het	  spelen	  pas	  later,	  maar	  vond	  daarin	  wel	  onmiddellijk	  

zijn	  roeping:	  

Ik	  zat	  in	  een	  cabaretgroepje	  op	  de	  middelbare	  school	  en	  een	  van	  die	  meisjes	  ging	  auditie	  

doen.	  Ik	  ging	  mee	  voor	  de	  grap,	  dan	  zeggen	  ze	  wat	  ze	  van	  je	  vinden.	  Er	  kwamen	  dingen	  in	  

mezelf	  naar	  boven	  die	  ik	  nooit	  van	  mezelf	  had	  gezien	  (…)	  toen	  kwam	  er	  een	  soort	  vuur	  in	  

me	  los	  en	  toen	  ben	  ik	  een	  vooropleiding	  gaan	  doen.	  Het	  ging	  meer	  om	  de	  toneelschool	  

zelf	  dan	  om	  het	  actrice	  worden.	  (NB,	  31-‐5-‐12)	  
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De	  vraag	  naar	  de	  oorsprong	  van	  hun	  acteursaspiraties	  maakte	  zonder	  uitzondering	  een	  

enthousiasme	  in	  de	  respondenten	  los,	  waaruit	  hun	  vereenzelviging	  met	  het	  acteurschap	  

bleek	  en	  hun	  diepe	  wil	  om	  de	  rest	  van	  hun	  leven	  te	  acteren.	  

Vanuit	  dit	  enthousiasme	  vertelden	  de	  respondenten	  vaak	  zonder	  veel	  aansporing	  

op	  welke	  manier	  zij	  hun	  ambities	  vormgaven	  en	  hoe	  de	  weg	  naar	  hun	  acteurschap	  eruit	  

zag.	  Een	  volgende	  stap	  in	  het	  gesprek	  was	  het	  concreet	  maken	  van	  de	  ambities	  en	  de	  

manier	  om	  ze	  te	  bereiken.	  Wat	  in	  veel	  gesprekken	  duidelijk	  naar	  voren	  kwam,	  was	  dat	  

het	  beeld	  dat	  de	  acteurs	  van	  hun	  carrière	  hadden	  toen	  ze	  met	  de	  opleiding	  begonnen,	  

nogal	  verschilde	  van	  het	  beeld	  dat	  ze	  er	  nu	  van	  hebben.	  Er	  had	  een	  behoorlijk	  

ontnuchtering	  plaatsgevonden,	  om	  verschillende	  reden.	  De	  politiek	  en	  het	  hardere	  

subsidieklimaat	  werden	  daarbij	  minder	  genoemd	  dan	  ik	  van	  tevoren	  verwacht	  had.	  Aan	  

de	  ene	  kant	  bleek	  het	  beeld	  dat	  acteurs	  van	  hun	  eigen	  potenties,	  ambities	  en	  wensen	  

hadden	  vaak	  te	  veranderen	  na	  de	  opleiding.	  Hun	  talenten	  bleken	  soms	  op	  andere	  

vlakken	  te	  liggen	  dan	  ze	  van	  tevoren	  dachten,	  de	  een	  stortte	  zich	  ineens	  op	  muzikaal	  

theater	  en	  de	  ander	  wilde	  altijd	  teksttheater	  maken,	  maar	  bleek	  fysiek	  een	  groot	  talent.	  

Soms	  viel	  het	  in	  de	  praktijk	  brengen	  van	  de	  plannen	  zo	  tegen,	  dat	  de	  acteur	  zijn	  heil	  in	  

een	  heel	  andere	  richting	  ging	  zoeken.	  In	  bijna	  alle	  gevallen	  is	  de	  inhoud	  van	  het	  vak	  in	  de	  

praktijk	  anders	  en	  veelzijdiger	  dan	  van	  tevoren	  gedacht,	  waardoor	  de	  acteur	  op	  een	  

natuurlijke	  manier	  in	  een	  bepaalde	  richting	  geduwd	  wordt,	  die	  vaak	  afwijkt	  van	  de	  

oorspronkelijke	  ambities.	  

Ik	  denk	  er	  anders	  over	  omdat	  ik	  theater	  wil	  gaan	  maken,	  ben	  minder	  bezig	  met	  de	  status	  

van	  bijvoorbeeld	  Theatergroep	  Amsterdam.	  Theatermaker	  is	  pas	  een	  optie	  geworden	  

omdat	  ik	  het	  op	  school	  heb	  geleerd.	  Het	  heeft	  eigenlijk	  nog	  het	  minst	  te	  maken	  met	  

veranderingen	  in	  de	  culturele	  sector.	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  

	  

De	  beroepspraktijk	  lijkt	  niet	  bijzonder	  rooskleurig.	  Er	  is	  veel	  minder	  werk	  dan	  de	  

acteurs	  hadden	  vermoed	  en	  er	  zijn	  veel	  kapers	  op	  de	  kust.	  Ook	  is	  een	  

toneelschooldiploma	  alles	  behalve	  zaligmakend,	  aangezien	  zeer	  veel	  mensen	  zonder	  

opleiding	  rollen	  krijgen	  die	  op	  die	  manier	  aan	  de	  gediplomeerde	  acteurs	  voorbij	  gaan.	  

De	  toon	  was	  dan	  ook	  ietwat	  zwaarmoedig	  als	  het	  ging	  om	  het	  veranderde	  beeld	  van	  hun	  

carrière	  en	  de	  realiteit	  van	  het	  waarmaken	  van	  hun	  ambities.	  “Ik	  dacht	  dat	  ik	  overal	  wel	  

in	  zou	  rollen	  en	  dat	  het	  een	  beetje	  makkelijker	  zou	  gaan.”	  (AS,	  19-‐6-‐12)	  “Op	  een	  gegeven	  

moment	  durfde	  ik	  niet	  meer	  te	  dromen,	  omdat	  niks	  uitkwam.	  Toen	  dacht	  ik	  helemaal	  
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niet	  meer	  over	  de	  toekomst.	  Eigenlijk	  is	  het	  langzaam	  steeds	  vager	  geworden.”	  (NB,	  31-‐

5-‐12)	  “Ik	  zag	  het	  geloof	  ik	  een	  stuk	  rooskleuriger	  voor	  me	  dan	  nu.”	  (TN,	  14-‐6-‐12)	  

	  

Toch	  compenseerden	  de	  meeste	  acteurs	  het	  negatieve	  beeld	  met	  een	  zekere	  

strijdvaardigheid	  om	  er	  het	  beste	  van	  te	  maken.	  Hoewel	  het	  beeld	  dat	  de	  acteur	  van	  zijn	  

acteurschap	  en	  zijn	  carrière	  had	  in	  alle	  gesprekken	  bleek	  te	  zijn	  veranderd	  gedurende	  

en	  na	  de	  opleiding	  en	  iedereen	  zijn	  verwachtingen	  wel	  enigszins	  had	  bijgesteld	  in	  de	  

loop	  der	  tijd,	  had	  ongeveer	  de	  helft	  van	  de	  acteurs	  die	  ik	  sprak	  naar	  eigen	  zeggen	  genoeg	  

werk	  en	  hoewel	  een	  deel	  nog	  worstelde	  met	  het	  verdienen	  van	  genoeg	  geld	  en	  het	  

vormgeven	  van	  een	  carrière,	  was	  er	  maar	  één	  iemand	  die	  daadwerkelijk	  twijfelde	  of	  zij	  

nog	  wel	  actrice	  wilde	  zijn	  en	  die	  serieus	  bezig	  was	  met	  het	  opgeven	  van	  een	  

acteurscarrière	  ten	  behoeve	  van	  ander	  zekerder	  werk.	  

Ik	  merk…	  het	  spelen	  zelf	  vind	  ik	  leuk,	  maar	  het	  leven	  van	  een	  freelance	  actrice,	  alleen	  

maar	  dat,	  dat	  past	  niet	  bij	  mij.	  Ik	  vind	  het	  lekker	  om	  om	  zes	  uur	  naar	  huis	  te	  gaan	  en	  niet	  

zo	  te	  hoeven	  zoeken	  naar	  eigen	  werk.	  Het	  spelen	  doe	  ik	  wel,	  alleen	  niet	  voor	  televisie	  of	  

op	  toneel,	  maar	  wat	  ik	  leuk	  vind	  doe	  ik	  nog	  steeds.	  (HW,	  7-‐6-‐12)	  

3.2.2	  De	  benodigdheden	  voor	  een	  acteurscarrière	  

Zo	  kwamen	  de	  gesprekken	  vrij	  natuurlijk	  via	  het	  benoemen	  van	  ambities	  en	  

mogelijkheden,	  op	  de	  manier	  waarop	  de	  acteurs	  hun	  acteurschap	  concreet	  proberen	  

vorm	  te	  geven.	  Het	  woord	  ondernemerschap	  viel	  bijna	  nooit,	  de	  acteurs	  vertelden,	  als	  

logisch	  vervolg	  op	  het	  beschrijven	  van	  hun	  voortraject	  en	  het	  benoemen	  van	  hun	  

ambities,	  over	  de	  manier	  waarop	  zij	  proberen	  die	  ambities	  vorm	  te	  geven	  en	  waar	  te	  

maken.	  Waar	  dit	  teveel	  in	  het	  algemene	  of	  abstracte	  bleef,	  vroeg	  ik	  concreet	  naar	  de	  

stappen	  die	  de	  acteur	  neemt	  om	  een	  project	  op	  te	  zetten	  of	  een	  klus	  te	  bemachtigen	  en	  

uit	  te	  voeren.	  	  Bijna	  alle	  acteurs	  die	  ik	  sprak	  zijn	  toneelacteurs	  die	  tenminste	  voor	  een	  

deel	  hun	  eigen	  voorstellingen	  maken.	  Vaak	  zijn	  zij	  vanaf	  het	  schrijven	  van	  de	  teksten	  tot	  

het	  bouwen	  van	  het	  decor	  betrokken	  bij	  de	  voorstelling,	  en	  regelmatig	  doen	  zij	  alles	  zelf,	  

vaak	  in	  samenwerking	  met	  medeacteurs.	  Op	  de	  vraag	  wat	  je	  als	  acteur	  nodig	  hebt	  om	  

een	  voorstelling	  te	  maken	  werden	  ‘geld’	  en	  ‘een	  goed	  idee’	  vaak	  als	  eerste	  genoemd.	  Hoe	  

aan	  geld	  te	  komen	  is	  een	  lastige	  kwestie,	  maar	  de	  ideeën	  liggen,	  wat	  deze	  acteurs	  betreft,	  

voor	  het	  oprapen.	  

Om	  een	  eigen	  voorstelling	  te	  maken	  heb	  je	  iets	  nodig	  dat	  je	  emotioneert.	  Eerst	  een	  idee,	  

innerlijke	  aanleiding.	  Ik	  heb	  constant	  ideeën,	  als	  ik	  naar	  tram	  kijk	  denk	  ik,	  het	  lijkt	  me	  
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leuk	  om	  een	  voorstelling	  in	  een	  tram	  te	  maken,	  om	  de	  zoveel	  haltes	  publiek	  toelaten.	  En	  

ik	  denk	  ook	  al	  heel	  lang	  aan	  een	  achtervolging	  tussen	  een	  tram	  en	  een	  paard.	  (KW,	  12-‐7-‐

12)	  

	  

Ook	  een	  netwerk	  wordt	  als	  onmisbaar	  ervaren.	  Mensen	  die	  de	  acteur	  kunnen	  steunen	  

bij	  het	  vinden	  en	  uitvoeren	  van	  werk	  en	  ervaren	  mensen	  om	  van	  advies	  te	  dienen	  bij	  alle	  

onderdelen	  van	  het	  theater	  maken.	  Mensen	  met	  veel	  ervaring	  op	  een	  bepaald	  gebied	  

(productie,	  techniek)	  zijn	  zeer	  waardevol,	  maar	  ook	  mensen	  die	  zelf	  al	  een	  naam	  hebben	  

in	  het	  acteurswereldje	  en	  zo	  ook	  als	  een	  kwaliteitsstempel	  kunnen	  dienen	  voor	  nieuwe	  

producties	  zijn	  zeer	  belangrijk	  	  voor	  de	  jonge	  theatermaker.	  Bijna	  al	  het	  werk	  komt	  via	  

via	  tot	  stand.	  Een	  goed	  netwerk	  kan	  het	  leven	  van	  een	  acteur	  een	  stuk	  eenvoudiger	  

maken,	  maar	  veel	  acteurs	  vinden	  het	  ook	  moeilijk	  om	  anderen	  aan	  te	  spreken	  en	  om	  

hulp	  te	  vragen.	  

Het	  zou	  heerlijk	  zijn	  om	  het	  via	  een	  netwerk	  te	  doen,	  ik	  moet	  altijd	  alles	  zelf	  regelen.	  

Soms	  heb	  je	  iets	  nodig	  en	  dan	  kan	  je	  het	  gaan	  huren,	  maar	  het	  is	  nog	  veel	  beter	  als	  je	  het	  

kunt	  lenen	  of	  als	  iemand	  iets	  voor	  je	  kan	  maken.	  	  Ik	  wil	  heel	  graag	  mensen	  vragen	  kan	  

die	  mij	  misschien	  helpen,	  of	  die	  misschien?	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  

	  

Verder	  werden	  doorzettingsvermogen,	  spullen,	  een	  podium,	  medespelers,	  techniek,	  

oefenruimte	  en	  (waardering	  van	  het)	  publiek	  genoemd	  als	  zaken	  die	  nodig	  zijn	  bij	  het	  

maken	  van	  een	  eigen	  voorstelling.	  

3.2.3	  Spelen	  en	  ondernemen	  

Zonder	  het	  zelf	  te	  beseffen,	  spraken	  de	  acteurs	  op	  deze	  manier	  veel	  over	  hun	  eigen	  

ondernemerschap.	  Ze	  benoemden	  de	  zaken	  die	  ze	  moesten	  regelen	  om	  projecten	  te	  

realiseren,	  het	  werven	  van	  gelden,	  het	  organiseren	  van	  mensen	  en	  zaken	  om	  tot	  een	  

eindproduct	  te	  komen	  en	  het	  belang	  van	  het	  tonen	  van	  het	  werk	  aan	  het	  juiste	  publiek.	  

Na	  dit	  verhaal	  vroeg	  ik	  de	  acteur	  naar	  zijn	  beeld	  van	  ondernemerschap.	  Het	  beeld	  van	  

ondernemerschap	  bleef	  ook	  nu	  grotendeels	  beperkt	  tot	  het	  verkopen	  van	  jezelf	  en	  je	  

voorstelling	  en	  het	  organiseren	  van	  je	  financiën.	  Uit	  de	  gesprekken	  werd	  duidelijk	  dat	  

veel	  acteurs	  graag	  beter	  zouden	  willen	  zijn	  in	  deze	  kant	  van	  hun	  werk,	  het	  is	  iets	  waar	  je	  

als	  acteur	  eigenlijk	  heel	  goed	  in	  zou	  moeten	  zijn.	  Om	  aan	  je	  geld	  te	  komen,	  moet	  je	  goed	  

op	  de	  hoogte	  zijn	  van	  de	  verschillende	  beschikbare	  subsidiepotjes	  en,	  zo	  nodig,	  

uitkeringen.	  Als	  zelfstandig	  ondernemer	  ben	  je	  zelf	  verantwoordelijk	  voor	  je	  pensioen	  
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en	  je	  verzekeringen.	  Iedereen	  benadrukte	  de	  noodzaak	  van	  het	  regelen	  van	  deze	  zaken,	  

maar	  niet	  een	  acteur	  gaf	  aan	  er	  erg	  goed	  in	  te	  zijn	  of	  er	  lol	  in	  te	  hebben.	  

Ondernemerschap	  in	  deze	  vorm	  wordt	  vaak	  gezien	  als	  noodzakelijk	  kwaad,	  als	  de	  meest	  

vervelende	  kant	  van	  het	  acteur	  zijn.	  Aan	  de	  andere	  kant	  was	  er	  niemand	  die	  er	  niet	  het	  

belang	  van	  inzag	  en	  gaven	  veel	  acteurs	  toe	  dat	  het	  veel	  voldoening	  en	  zelfs	  plezier	  

oplevert	  als	  het	  ondernemersgedeelte	  van	  hun	  werk	  goed	  gaat,	  als	  het	  iets	  oplevert.	  	  

Ik	  vind	  het	  wel	  een	  crime	  om	  dat	  te	  doen,	  heel	  moeilijk.	  Je	  moet	  jezelf	  ten	  opzichte	  van	  

producties,	  ruimte	  en	  plekken	  zien	  te	  verkopen	  en	  je	  stukken	  zien	  als	  een	  product.	  Mooi	  

gezegd	  is	  het	  gewoon	  goed	  communiceren	  en	  dan	  is	  geld	  en	  publieksaantallen	  bijzaak.	  Ik	  

denk	  dan	  toch	  eerder	  aan	  het	  droog	  zakelijke.	  Praten	  met	  mensen	  is	  ook	  fijn,	  maar	  het	  

kan	  ook	  zakelijke	  contacten	  leggen	  zijn.	  Ik	  denk	  niet	  echt	  dat	  ik	  al	  een	  cultureel	  

ondernemer	  ben.	  Maar	  als	  je	  denkt	  aan	  ondernemen	  is	  het	  ook	  dingen	  mogelijk	  maken,	  

voor	  jezelf	  beginnen,	  risico’s	  nemen,	  leuk!	  (AS,	  19-‐6-‐12)	  

	  

Het	  is	  een	  populaire	  gedachte	  dat	  kunstenaars	  per	  definitie	  ongeschikt	  zijn	  voor	  

de	  praktische	  en	  zakelijke	  kant	  van	  het	  ondernemerschap.	  Veel	  acteurs	  gaven	  aan	  niet	  te	  

geloven	  dat	  zij	  de	  enige	  waren	  die	  hier	  moeite	  mee	  hadden.	  Op	  de	  achtergrond	  speelde	  

steeds	  de	  hardnekkige	  mening	  dat	  een	  kunstenaar	  zich	  beter	  met	  artistieke	  zaken	  bezig	  

kan	  houden	  en	  dat	  het	  zakelijke	  niet	  alleen	  afleidt	  van	  de	  kunst,	  maar	  ook	  kunstenaars	  

benadeelt	  die	  buitengewoon	  talentvol	  zijn,	  maar	  niet	  zakelijk	  onderlegd.	  
Cultureel	  ondernemerschap	  is	  dat	  je	  van	  het	  maken	  van	  cultuur	  een	  winstgevende	  zaak	  

maakt	  en	  dat	  je	  daarvoor	  op	  een	  gegeven	  moment	  je	  eigen	  resources	  kunt	  aanboren.	  Aan	  

de	  ene	  kant	  is	  dat	  positief,	  maar	  soms	  ook	  zonde,	  omdat	  sommige	  mensen	  gewoon	  geen	  

kans	  krijgen.	  Mensen	  die	  niet	  goed	  kunnen	  ondernemen,	  niet	  zakelijk	  zijn,	  alleen	  maar	  

met	  hun	  hoofd	  in	  de	  creatieve	  sfeer	  zitten,	  in	  onze	  samenleving	  zijn	  die	  gewoon	  

gehandicapt.	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  	  

	  

Slechts	  één	  acteur	  had	  voor	  zichzelf	  een	  duidelijk	  definitie	  klaar	  van	  wat	  hij	  onder	  

ondernemerschap	  verstond	  en	  dit	  was	  de	  enige	  acteur	  die	  niet	  van	  de	  toneelschool	  komt	  

en	  op	  eigen	  houtje	  acteur	  is	  geworden.	  Hij	  en	  één	  andere	  acteur	  waren	  als	  enigen	  

uitgesproken	  positief	  over	  ondernemerschap.	  	  

	  Ondernemerschap	  heb	  je	  nodig,	  je	  kunt	  niet	  gaan	  zitten	  afwachten.	  Als	  acteur	  verkoop	  je	  

jezelf.	  Je	  kan	  nog	  zo’n	  mooie	  keuken	  hebben,	  maar	  als	  je	  hem	  aan	  niemand	  laat	  zien,	  

verkoop	  je	  hem	  nooit.	  Alle	  facetten	  van	  acteur	  zijn	  is	  ondernemen.	  Netwerken,	  werk	  
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zoeken,	  werk	  creëren,	  risico’s	  nemen,	  je	  geld	  ergens	  in	  investeren,	  zorgen	  dat	  je	  het	  beste	  

van	  jezelf	  laat	  zijn	  tijdens	  werk,	  je	  bent	  je	  eigen	  visitekaartje,	  niemand	  kan	  jezelf	  beter	  

verkopen	  dan	  jij.	  Ondernemen	  is	  leuk.	  Het	  hoort	  er	  voor	  mij	  bij.	  	  (MW,	  7-‐6-‐12)	  

	  

Het	  onmogelijke	  is	  zo	  leuk.	  Je	  kan	  beter	  een	  te	  groot	  doel	  stellen	  en	  het	  later	  ietsje	  naar	  

beneden	  bijstellen.	  Je	  haalt	  het	  hoogste	  doel	  toch	  nooit,	  je	  moet	  hoog	  inzetten	  en	  kijken	  

waar	  je	  terecht	  komt.	  Ook	  bluffen	  naar	  jezelf	  toe.	  Ondernemerschap	  is	  een	  leuk	  woord,	  

het	  wordt	  nooit	  gebruikt	  bij	  ons.	  Ik	  vind	  het	  wel	  belangrijk	  dat	  we	  het	  allemaal	  zo	  zouden	  

moeten	  zien,	  juist	  acteurschap,	  een	  bakker	  verkoopt	  toch	  ook	  zijn	  brood?	  Waarom	  zijn	  

wij	  dan	  zo	  belachelijk	  bescheiden?	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  

Dit	  waren	  helaas	  de	  uitzonderingen.	  Over	  het	  algemeen	  gaf	  iedereen	  aan	  dat	  

ondernemerschap	  en	  de	  praktische	  en	  zakelijke	  kanten	  ervan	  het	  eerste	  zou	  zijn	  dat	  de	  

acteur	  zou	  uitbesteden	  als	  hij	  een	  beetje	  succesvol	  zou	  worden.	  In	  een	  ideale	  

maatschappij,	  zo	  was	  de	  algemene	  tendens,	  zou	  een	  kunstenaar	  zich	  niet	  met	  dat	  soort	  

zaken	  hoeven	  bezighouden.	  

	   Alle	  acteurs	  vinden	  dat	  ze	  veel	  te	  weinig	  en	  slecht	  les	  hebben	  gekregen	  in	  

ondernemerschap	  op	  school.	  Sommigen	  gaven	  wel	  aan	  dat	  ze	  in	  die	  tijd	  ook	  nog	  niet	  

goed	  konden	  inschatten	  hoe	  belangrijk	  het	  zou	  zijn,	  maar	  anderen	  waren	  ronduit	  

verontwaardigd	  dat	  er	  juist	  in	  deze	  tijd	  op	  school	  nog	  steeds	  zo	  weinig	  aandacht	  is	  voor	  

ondernemerschap.	  

Heel	  raar,	  je	  wordt	  opgeleid	  op	  een	  school	  die	  in	  de	  jaren	  zestig	  is	  bedacht	  en	  er	  is	  niets	  

veranderd,	  terwijl	  het	  vak	  wel	  verandert.	  In	  Maastricht	  denken	  ze	  dat	  er	  alleen	  maar	  

grote	  gezelschappen	  bestaan,	  Arnhem	  denkt	  ik	  ga	  lekker	  mijn	  eigen	  ding	  doen,	  maar	  hoe	  

je	  daar	  geld	  mee	  moet	  verdienen	  weet	  niemand.	  Niet	  alleen	  financieel,	  maar	  ook	  qua	  

werkgebied	  is	  het	  hopeloos	  verouderd.	  Tekstbehandeling	  is	  goed,	  maar	  wat	  is	  nou	  de	  

praktijk?	  Ook	  stemmen	  inspreken,	  castings,	  kindertheater,	  waar	  hou	  je	  het	  meest	  van	  en	  

waar	  kun	  je	  allemaal	  je	  geld	  mee	  verdienen?	  Dat	  ontbreekt	  zo	  hard.	  Nu	  wordt	  er	  

bezuinigd	  en	  wij	  hebben	  nooit	  geleerd	  wat	  ons	  vakgebied	  is	  en	  hoe	  we	  dat	  moeten	  

benutten,	  dat	  is	  suf.	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  

Toch	  houden	  alle	  acteurs	  die	  ik	  sprak	  zich	  bezig	  met	  ondernemen	  en	  bij	  het	  doorvragen	  

leken	  ze	  zelf	  ook	  steeds	  meer	  tot	  die	  ontdekking	  te	  komen.	  Ze	  bevestigden	  dat	  ze	  het	  

produceren	  en	  uitvoeren	  van	  een	  voorstelling	  toch	  wel	  als	  ondernemerschap	  zagen.	  En	  

als	  het	  project	  slaagde	  was	  dat	  niet	  alleen	  een	  artistiek	  succes	  maar	  voelde	  het	  ook	  als	  

een	  zakelijke	  overwinning.	  De	  keerzijde	  is	  het	  gevoel	  van	  tekortkomen	  als	  het	  niet	  lukt.	  
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Ik	  ben	  het	  aan	  het	  leren.	  Als	  het	  goed	  gaat	  vind	  ik	  mezelf	  een	  cultureel	  ondernemer,	  dan	  

denk	  ik,	  ik	  ben	  echt	  een	  ondernemer:	  een	  aanvraag	  schrijven,	  zakelijk,	  hoe	  gaan	  we	  dat	  

weer	  terugverdienen.	  Maar	  als	  het	  allemaal	  niet	  is	  gelukt,	  dan	  vind	  ik	  mezelf	  echt	  een	  

loser,	  echt	  een	  beetje	  gehandicapt.	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  

	  

Iedereen	  gaf	  aan	  er	  moeite	  mee	  te	  hebben	  een	  zekere	  balans	  te	  vinden	  in	  het	  

werk.	  Het	  is	  moeilijk	  om	  nee	  te	  zeggen	  tegen	  een	  betaalde	  rol,	  ook	  al	  betekent	  dat	  dat	  

een	  eigen	  project	  daardoor	  moet	  sneuvelen.	  Dit	  is	  zowel	  een	  ergernis	  van	  alle	  acteurs,	  

als	  een	  zonde	  die	  ze	  zelf	  met	  enige	  regelmaat	  begaan.	  Een	  veelgehoorde	  klacht	  was	  dat	  

een	  acteur	  het	  altijd	  of	  te	  druk	  of	  te	  rustig	  heeft.	  Ook	  vonden	  veel	  acteurs	  het	  moeilijk	  

om	  een	  lijn	  te	  schetsen	  in	  hun	  werk.	  Vaak	  neemt	  een	  acteur	  aan	  wat	  er	  toevallig	  

langskomt	  en	  probeert	  hij	  daaromheen	  eigen	  werk	  te	  maken	  en	  frustratie	  daarover	  

werd	  veelvuldig	  geuit.	  	  

Je	  hebt	  het	  altijd	  of	  te	  rustig	  of	  te	  druk.	  Ik	  ben	  altijd	  mijn	  eigen	  voorstellingen	  aan	  het	  

maken,	  films	  aan	  het	  maken,	  series	  aan	  het	  schrijven,	  dat	  wordt	  nog	  wel	  wat.	  Verder	  pak	  

ik	  erbij	  wat	  ik	  erbij	  kan	  pakken,	  waardoor	  het	  meestal	  te	  druk	  is.	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  

	  

3.2.4	  Samenwerken	  en	  ondernemen	  

De	  opzet	  van	  het	  onderzoek	  was	  om	  in	  het	  laatste	  deel	  van	  het	  gesprek	  te	  vragen	  naar	  de	  

mogelijkheden	  die	  er	  zijn	  voor	  samenwerkingsverbanden	  tussen	  acteurs,	  zonder	  dat	  ze	  

samen	  in	  een	  productie	  staan.	  Samenwerken	  op	  ondernemersniveau,	  dat	  was	  de	  

gedachte.	  Het	  bleek	  echter	  heel	  moeilijk	  om	  een	  antwoord	  op	  deze	  vraag	  te	  krijgen,	  

aangezien	  de	  ideeën	  over	  ondernemerschap	  nog	  zo	  weinig	  concreet	  bleken	  te	  zijn.	  Toch	  

zijn	  er	  al	  veel	  initiatieven	  voor	  samenwerkingsverbanden	  en	  blijkt	  er	  bij	  een	  deel	  van	  de	  

acteurs	  de	  wens	  te	  bestaan	  dat	  acteurs	  veel	  sterker	  voor	  elkaar	  opkomen	  en	  een	  blok	  

vormen	  ter	  verbetering	  van	  het	  vakgebied.	  Veel	  acteurs	  die	  van	  school	  komen	  hebben	  er	  

moeite	  mee	  dat	  iedereen	  zich	  maar	  acteur	  kan	  noemen,	  ook	  zonder	  opleiding,	  en	  denken	  

dat	  het	  bevorderlijk	  voor	  hun	  vak	  zou	  zijn	  als	  de	  opgeleide	  acteurs	  samen	  meer	  een	  blok	  

vormen	  en	  gaan	  zorgen	  dat	  het	  niveau	  in	  producties	  hoger	  wordt.	  Vier	  acteurs	  begonnen	  

erover	  dat	  concurrentie	  tussen	  acteurs	  fnuikend	  is	  voor	  het	  werkveld.	  Volgens	  hen	  zou	  

men	  elkaar	  audities	  moeten	  gunnen	  om	  ervoor	  te	  zorgen	  dat	  altijd	  de	  beste	  persoon	  bij	  

de	  juiste	  rol	  wordt	  gevonden.	  Zij	  denken	  dat	  het	  niveau	  van	  heel	  veel	  producties,	  zowel	  

in	  theaters	  als	  op	  tv	  of	  film,	  zou	  verbeteren	  als	  niet	  meer	  de	  grote	  castingbureaus	  een	  
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paar	  voor	  de	  hand	  liggende	  acteurs	  zouden	  casten,	  maar	  als	  de	  acteurs	  zelf	  beter	  om	  zich	  

heen	  zouden	  kijken	  wie	  de	  beste	  persoon	  zou	  zijn	  voor	  de	  betreffende	  rol.	  Ze	  gaven	  

allemaal	  toe	  dat	  het	  een	  lastig	  idee	  is,	  aangezien	  je	  ook	  jezelf	  kunt	  benadelen	  door	  

anderen	  op	  de	  hoogte	  te	  stellen	  van	  de	  audities	  die	  jij	  mag	  doen	  en	  niet	  iedereen	  was	  

even	  overtuigd	  van	  de	  haalbaarheid.	  	  

Er	  is	  een	  heel	  sterke	  concurrentiestrijd.	  Er	  wordt	  veel	  opgeschept	  over	  het	  werk	  dat	  

iedereen	  heeft,	  maar	  niemand	  geeft	  door	  als	  er	  een	  auditie	  is.	  Ik	  vind	  het	  eigenlijk	  het	  

allerpijnlijkste	  dat	  we	  elkaar	  niets	  gunnen.	  Ik	  gun	  het	  anderen	  ook.	  Maar	  ik	  krijg	  ook	  

meteen	  een	  angstgevoel	  als	  ik	  iemand	  iets	  doorgeef,	  dat	  ze	  meteen	  mij	  niet	  meer	  gaan	  

bellen.	  (HZ,	  19-‐6-‐12)	  

Toch	  is	  het	  een	  gedachte	  waar	  blijkbaar	  veel	  acteurs	  mee	  spelen	  en	  het	  is	  interessant	  om	  

te	  zien	  dat,	  tenminste	  in	  de	  gesprekken,	  de	  wil	  om	  het	  vak	  en	  het	  werkveld	  te	  verbeteren	  

het	  wint	  van	  de	  bewijzingsdrang	  en	  de	  concurrentiestrijd.	  

Ik	  denk	  dat	  wij	  allemaal	  denken	  dat	  we	  de	  mooiste	  Othello	  kunnen	  spelen,	  of	  de	  mooiste	  

Medea.	  En	  ik	  denk	  dat	  we	  allemaal	  denken	  als	  dezelfde	  persoon	  die	  rol	  voor	  de	  dertiende	  

keer	  krijgt:	  fuck,	  wanneer	  ben	  ik	  nou	  eens	  aan	  de	  beurt.	  Dat	  is	  ons	  niet	  eens	  kwalijk	  te	  

nemen,	  wat	  wel	  kwalijk	  is,	  is	  dat	  we	  alleen	  maar	  dingen	  gaan	  zoeken	  die	  we	  er	  slecht	  aan	  

vinden	  en	  mensen	  niet	  meer	  helpen.	  Dat	  is	  heel	  stom,	  het	  is	  ons	  vakgebied,	  we	  moeten	  

het	  met	  elkaar	  doen,	  anders	  kunnen	  we	  er	  beter	  mee	  stoppen.	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  

	  

Ook	  zonder	  het	  noemen	  van	  het	  belang	  van	  het	  afschaffen	  van	  de	  onderlinge	  

concurrentie,	  gaf	  eigenlijk	  elke	  acteur	  aan	  zeer	  open	  te	  staan	  voor	  nieuwe	  vormen	  van	  

samenwerking.	  Niemand	  is	  aangesloten	  bij	  een	  gezelschap	  en	  meerdere	  acteurs	  gaven	  

aan	  het	  acteursbestaan	  wel	  eenzaam	  te	  vinden.	  Er	  werden	  ook	  verschillende	  

samenwerkingsinitiatieven	  genoemd,	  zoals	  de	  Godganse	  Goegemeente,	  Nachtgasten,	  de	  

IJzeren	  hand	  en	  natuurlijk	  ACT.	  Allemaal	  verschillende	  vormen	  van	  collectieven,	  die	  met	  

elkaar	  gemeen	  hebben	  dat	  acteurs	  elkaar	  er	  vinden	  zonder	  een	  vast	  podiumgezelschap	  

te	  vormen.	  Ze	  zoeken	  steun	  bij	  elkaar	  in	  het	  vormgeven	  van	  hun	  projecten,	  inspireren	  

elkaar	  met	  ideeën	  en	  zetten	  in	  steeds	  wisselende	  samenwerking	  steeds	  nieuwe	  

projecten	  op,	  vaak	  zonder	  succes,	  maar	  met	  enige	  regelmaat	  komt	  er	  iets	  bijzonders	  en	  

productiefs	  uit.	  “Je	  kunt	  aan	  andere	  acteurs	  hebben:	  tips,	  inspiratie,	  dat	  mensen	  

vertellen	  waar	  ze	  mee	  bezig	  zijn,	  producitiviteit	  wakkert	  ook	  productiviteit	  aan,	  wat	  wil	  

je,	  wat	  ga	  je	  doen	  om	  dat	  te	  bereiken.	  De	  IJzeren	  hand	  doen	  zoiets.”	  (NB,	  31-‐5-‐12)	  
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Ik	  ben	  heel	  gelukkig	  met	  het	  idee	  dat	  het	  niet	  ieder	  voor	  zich	  is,	  wat	  ik	  wel	  erg	  had	  toen	  

ik	  van	  school	  kwam.	  Ik	  vind	  het	  heel	  leuk	  dat	  er	  bij	  heel	  veel	  mensen	  animo	  is	  om	  elkaar	  

te	  ondersteunen.	  Op	  school	  ondersteun	  je	  elkaar,	  daarna	  is	  het	  even	  ieder	  voor	  zich.	  Nu	  

komt	  het	  wel	  weer	  bij	  elkaar.	  Ik	  hou	  niet	  van	  in	  grote	  groepen	  werken,	  maar	  je	  kunt	  

elkaar	  wel	  veel	  meer	  steunen	  onderling.	  (AS,	  19-‐6-‐12)	  

	  

Vooral	  in	  het	  creatieve	  proces	  denken	  de	  acteurs	  veel	  aan	  elkaar	  en	  andere	  

kunstenaars	  te	  kunnen	  hebben.	  Bij	  het	  bedenken	  van	  ideeën,	  het	  vormgeven	  van	  de	  

uitvoering	  daarvan	  en	  het	  vinden	  van	  de	  juiste	  mensen.	  Maar	  ook	  bij	  het	  opzetten	  van	  

kleine	  projecten,	  waarbij	  acteurs	  zonder	  betaling	  in	  elkaars	  producties	  kunnen	  spelen	  

en	  er	  de	  vruchten	  van	  plukken	  als	  iets	  echt	  van	  de	  grond	  komt.	  Wel	  werd	  benadrukt	  dat	  

dit	  alleen	  kan	  bij	  collega’s	  bij	  wie	  geen	  angst	  is	  voor	  het	  inpikken	  van	  rollen	  of	  subsidies,	  

er	  is	  een	  veilige	  kring	  voor	  nodig	  om	  dit	  soort	  samenwerkingsverbanden	  echt	  productief	  

te	  maken.	  Elke	  acteur	  had	  wel	  zo’n	  kring	  om	  zich	  heen	  en	  sommigen	  zouden	  die	  kring	  

het	  liefst	  zo	  groot	  mogelijk	  maken.	  
Creatieve	  mensen	  hier	  in	  Amsterdam	  zouden	  veel	  meer	  bij	  elkaar	  kunnen	  komen.	  Het	  is	  

zo	  individualistisch	  in	  deze	  tijd.	  Iedereen	  is	  zo	  ontzettend	  bezig	  met	  zijn	  kunstdingetje.	  Ik	  

heb	  heel	  veel	  mensen	  om	  me	  heen.	  Ik	  ben	  van	  plan	  te	  kijken	  hoe	  ik	  ze	  structureler	  bij	  

elkaar	  kan	  krijgen.	  Om	  aan	  de	  economie	  te	  ontsnappen	  moet	  je	  je	  als	  kunstenaars	  

verenigen.	  In	  een	  groep	  is	  het	  veel	  makkelijker	  om	  bepaalde	  dingen	  te	  regelen.	  Met	  meer	  

mensen	  krijg	  je	  makkelijker	  dingen	  voor	  elkaar.	  	  (TN,	  14-‐6-‐12)	  

	  

3.2.5	  Acteurs	  en	  cultureel	  ondernemerschap	   	  

In	  de	  interviews	  kwamen	  heel	  veel	  ideeën	  naar	  voren,	  over	  ondernemerschap,	  over	  

samenwerken,	  over	  kunst	  en	  over	  concurrentie.	  Het	  was	  echter	  heel	  moeilijk	  om	  

concrete	  antwoorden	  te	  krijgen	  op	  de	  vragen	  over	  ondernemerschap	  en	  samenwerking.	  

De	  belangrijkste	  reden	  hiervoor	  is,	  dat	  de	  meeste	  acteurs	  nog	  geen	  duidelijk	  beeld	  

hebben	  van	  welke	  plek	  ondernemerschap	  inneemt	  in	  hun	  carrière	  als	  acteur.	  We	  kunnen	  

ons	  afvragen	  in	  hoeverre	  acteurs	  kunnen	  gaan	  samenwerken	  op	  het	  gebied	  van	  

ondernemerschap,	  als	  zij	  zelf	  nog	  zo’n	  diffuus	  beeld	  hebben	  van	  dat	  ondernemerschap.	  

Is	  het	  niet	  veel	  belangrijk	  voor	  een	  acteur	  om	  eerst	  voor	  zichzelf	  te	  bepalen	  in	  welk	  

opzicht	  hij	  ondernemer	  is	  en	  hoe	  hij	  dat	  zelf	  kan	  vormgeven,	  voordat	  over	  samenwerken	  
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op	  dat	  vlak	  samengewerkt	  kan	  worden?	  Hoe	  kan	  een	  acteur	  zich	  ontwikkelen	  als	  

zelfstandig	  ondernemer?	  

Opvallend	  was	  dat	  iedere	  acteur	  in	  het	  beschrijven	  van	  zijn	  carrière	  in	  wezen	  een	  

missie	  noemde,	  iets	  dat	  losse	  opdrachten	  oversteeg	  en	  in	  wezen	  een	  doel	  was	  dat	  later,	  

bij	  het	  terugkijken	  op	  de	  carrière	  het	  leidende	  gegeven	  zou	  zijn.	  De	  missies	  verschilden	  

sterk	  in	  inhoud	  en	  ook	  in	  concreetheid.	  Sommige	  acteurs	  hadden	  een	  heel	  helder	  beeld	  

van	  een	  alles	  overstijgend	  doel.	  

Ik	  wilde	  altijd	  gewoon	  Els	  Dottermans	  worden.	  Vlaamse	  actrice,	  goede	  actrice,	  

niet	  heel	  opvallend	  of	  beroemd,	  iemand	  op	  de	  achtergrond	  die	  je	  heel	  onverwacht	  

weet	  te	  maken,	  vrouw	  met	  geweten.	  Dat	  soort	  actrices	  hebben	  vaste	  mensen	  met	  

wie	  ze	  veel	  werken.	  Ik	  hoef	  niet	  in	  een	  collectief,	  maar	  zoek	  wel	  gelijkgestemden,	  

mensen	  die	  je	  veel	  tegenkomt.	  (AS,	  19-‐6-‐12)	  

	  

Ik	  heb	  de	  rechten	  van	  een	  boek	  gekocht.	  Ik	  wil	  die	  film	  zelf	  maken.	  Ik	  wil	  ook	  de	  

hoofdrol	  spelen,	  als	  ik	  dat	  allebei	  goed	  doe,	  is	  dat	  mijn	  persoonlijke	  succes	  als	  

kunstenaar.	  (MW,	  7-‐6-‐12)	  

	  

Een	  aantal	  acteurs	  had	  niet	  zo	  zeer	  een	  missie	  wat	  hun	  eigen	  spel	  betreft,	  maar	  zag	  een	  

rol	  voor	  zichzelf	  weggelegd	  om	  met	  een	  gewetensvolle	  benadering	  van	  hun	  carrière	  bij	  

te	  dragen	  aan	  een	  beter	  theaterlandschap:	  

Ik	  wil	  ook	  een	  eigen	  theater	  bouwen.	  Het	  kleinste	  theater,	  groots	  in	  zijn	  soort.	  Dat	  

intieme	  opzoeken.	  Ik	  wil	  heel	  graag	  dat	  theater	  een	  plek	  wordt	  voor	  sociale	  

cohesie,	  waar	  mensen	  bij	  elkaar	  komen.	  De	  Balie	  is	  daar	  een	  voorbeeld	  van,	  maar	  

theater	  krijgt	  daar	  nog	  niet	  echt	  een	  rol	  binnen	  het	  sociale	  gebeuren.	  Bij	  theater	  is	  

die	  verbinding	  er	  niet	  echt,	  je	  komt	  aan,	  kijkt	  en	  gaat	  weer	  weg.	  Ik	  vind	  het	  sociale	  

aspect	  interessant,	  daarom	  wil	  ik	  ook	  niet	  zo’n	  acteurtje	  worden	  dat	  van	  werk	  

naar	  werk	  gaat	  en	  niet	  echt	  iets	  doet.	  (TN,	  14-‐6-‐12)	  

	  

Ik	  vind	  het	  belangrijk	  dat	  acteurs	  elkaar	  weer	  gaan	  zien	  en	  elkaar	  gaan	  helpen	  om	  

dingen	  te	  gaan	  maken	  die	  wij	  belangrijk	  vinden,	  in	  plaats	  van	  dat	  we	  slaaf	  zijn	  van	  

de	  rollen	  die	  we	  krijgen.	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  
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3.3	  Hoe	  nu	  verder?	  

Uit	  de	  gesprekken	  blijkt	  duidelijk	  dat	  de	  acteurs	  bezig	  zijn	  met	  hun	  ondernemerschap.	  

Ze	  hebben	  alleen	  nog	  geen	  concrete	  invulling	  daarvan	  voor	  ogen.	  Voor	  de	  scheppende	  

acteur	  is	  het	  zonneklaar	  dat	  ondernemerschap	  onderdeel	  is	  van	  hun	  vak,	  maar	  vaak	  

wordt	  het	  ondernemerschap	  gezien	  als	  noodzakelijk	  kwaad	  en	  als	  iets	  dat	  afleidt	  van	  het	  

creatieve.	  Toch	  geven	  de	  gesprekken	  reden	  om	  vertrouwen	  te	  hebben	  in	  de	  

mogelijkheden	  van	  deze	  acteurs	  om	  te	  groeien	  als	  ondernemer.	  Ze	  hebben	  een	  innerlijke	  

drijfveer	  om	  theater	  te	  maken	  en	  willen	  alles	  in	  het	  werk	  stellen	  om	  hierin	  succesvol	  te	  

worden.	  De	  acteurs	  leren	  al	  doende	  wat	  er	  nodig	  is	  om	  theater	  te	  maken	  en	  kunnen	  

daarvan	  ook	  een	  goed	  beeld	  scheppen.	  

Alle	  acteurs	  gaven	  aan	  behoefte	  te	  hebben	  aan	  samenwerking,	  zowel	  op	  als	  naast	  

het	  toneel.	  Iedereen	  heeft	  echter	  ook	  zijn	  eigen	  creatieve	  ideeën	  en	  doelen	  voor	  ogen.	  Als	  

acteurs	  samenwerken,	  zonder	  gezamenlijk	  te	  ondernemen,	  dan	  lopen	  ze	  het	  risico	  hun	  

eigen	  doelen	  uit	  het	  oog	  te	  verliezen.	  Dit	  risico	  wordt	  versterkt	  door	  de	  schijnbare	  

noodzaak	  om	  al	  het	  werk	  aan	  te	  nemen	  dat	  op	  het	  pad	  van	  de	  acteur	  komt.	  De	  acteurs	  

vinden	  het	  moeilijk	  om	  hierin	  een	  lijn	  te	  vinden.	  Hoe	  kan	  de	  acteur	  ervoor	  zorgen	  dat	  

zijn	  ondernemerschap	  volledig	  in	  dienst	  komt	  te	  staan	  van	  zijn	  eigen	  creatieve	  ideeën?	  

Hoe	  kan	  de	  acteur	  zijn	  eigen	  carrière	  vormgeven	  in	  een	  onrustig	  en	  instabiel	  werkveld.	  

De	  missie	  lijkt	  hiervoor	  een	  geschikt	  gereedschap.	  
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4.	  De	  ondernemende	  acteur	  in	  de	  praktijk	  

4.1	  De	  missie	  staat	  voorop	  

Zoals	  in	  hoofdstuk	  twee	  uiteen	  is	  gezet,	  staat	  in	  een	  culturele	  onderneming	  de	  missie	  

centraal.	  In	  hoofdstuk	  3	  is	  naar	  voren	  gekomen	  dat	  veel	  acteurs	  voor	  zichzelf	  wel	  een	  

missie	  hebben,	  zij	  het	  in	  wisselende	  mate	  van	  concreetheid	  en	  haalbaarheid.	  Hoe	  kan	  

een	  acteur	  zijn	  carrière	  in	  dienst	  stellen	  van	  zijn	  missie?	  	  

Allereerst	  is	  het	  belangrijk	  om	  de	  missie	  te	  formuleren.	  De	  missie	  dient	  artistiek	  

te	  zijn,	  als	  de	  missie	  geen	  betrekking	  heeft	  op	  kunst	  en	  artisticiteit,	  dan	  kunnen	  we	  

immers	  niet	  spreken	  van	  een	  culturele	  onderneming.	  De	  missie	  hoeft	  niet	  perse	  haalbaar	  

of	  realistisch	  te	  zijn.	  Deze	  moet	  een	  leidraad	  kunnen	  vormen	  voor	  het	  werk	  van	  de	  

acteur	  en	  als	  ultiem	  doel	  centraal	  staan	  in	  zijn	  carrière.	  Volgens	  een	  van	  de	  acteurs	  kan	  

de	  missie	  zelfs	  niet	  groot	  genoeg	  zijn.	  

Het	  onmogelijke	  is	  zo	  leuk.	  Je	  kan	  beter	  een	  te	  groot	  doel	  stellen	  en	  het	  later	  ietsje	  naar	  

beneden	  bijstellen.	  Je	  haalt	  het	  hoogste	  doel	  toch	  nooit,	  je	  moet	  hoog	  inzetten	  en	  kijken	  

waar	  je	  terecht	  komt.	  Ook	  bluffen	  naar	  jezelf	  toe.	  (KW,	  12-‐7-‐12)	  

	  

De	  missie	  dient	  vertaald	  te	  worden	  in	  concrete	  doelen.	  Deze	  doelen	  kunnen	  

SMART	  (zie	  hoofdstuk	  2.2.2)	  geformuleerd	  worden.	  De	  concrete	  doelen	  zullen	  

verschillen	  per	  missie	  en	  per	  acteur,	  maar	  zijn	  als	  het	  goed	  is	  haalbaar	  en	  tijdgebonden.	  

In	  zijn	  doelen	  kan	  de	  acteur	  ook	  meer	  rekening	  houden	  met	  de	  vorm	  waarin	  hij	  zijn	  

projecten	  wil	  realiseren	  en	  met	  de	  samenwerkingsmogelijkheden	  met	  andere	  acteurs.	  

Tevens	  kan	  de	  acteur	  zijn	  doelen	  bijstellen	  als	  het	  soort	  werk	  dat	  hij	  doet	  of	  kan	  doen	  

verandert,	  of	  als	  bepaalde	  doelen	  gerealiseerd	  zijn.	  

Bij	  voorkeur	  zoekt	  de	  acteur	  werk	  dat	  past	  bij	  zijn	  missie	  en	  zijn	  doelen.	  

Uiteraard	  is	  dit	  niet	  altijd	  realistisch	  en	  is	  er	  niet	  genoeg	  werk	  voor	  acteurs	  om	  altijd	  

heel	  kritisch	  en	  selectief	  te	  zijn	  bij	  het	  aanvaarden	  van	  werk.	  Toch	  heeft	  het	  richten	  op	  

een	  missie	  ook	  een	  andere	  kant.	  Het	  kan	  namelijk	  ook	  het	  profiel	  van	  de	  acteur	  duidelijk	  

maken	  en	  een	  richting	  geven	  aan	  het	  werk	  waar	  de	  acteur	  voor	  gevraagd	  wordt.	  Een	  

acteur	  die	  met	  een	  artistiek	  doel	  in	  zijn	  vak	  staat	  en	  dit	  ook	  uitdraagt,	  kan	  ook	  een	  

grotere	  kans	  maken	  op	  de	  klussen	  die	  aansluiten	  bij	  zijn	  artistieke	  doel.	  De	  acteur	  zal	  

dus	  moeten	  schipperen	  tussen	  het	  vergaren	  van	  genoeg	  werk	  en	  het	  creëren	  van	  een	  

helder	  profiel	  dat	  weer	  bij	  kan	  dragen	  aan	  zijn	  succes	  en	  de	  hoeveelheid	  werk.	  Als	  de	  
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projecten	  van	  een	  acteur	  helder	  geformuleerd	  zijn	  en	  een	  duidelijk	  doel	  hebben	  en	  als	  in	  

de	  projecten	  een	  zekere	  lijn	  te	  ontwaren	  is,	  dan	  kan	  dit	  ook	  een	  grote	  hulp	  zijn	  bij	  het	  

werven	  van	  gelden	  en	  steun	  voor	  het	  realiseren	  van	  de	  projecten45.	  Met	  een	  helder	  doel	  

voor	  ogen,	  kunnen	  zeer	  gericht	  sponsors	  en	  subsidiënten	  benaderd	  worden,	  voor	  wie	  

het	  aantrekkelijk	  is	  om	  een	  goed	  geformuleerd	  en	  gericht	  project	  te	  steunen	  van	  een	  

maker	  die	  consequent	  en	  herkenbaar	  is.	  Uiteraard	  betekent	  dit	  niet	  dat	  al	  het	  werk	  van	  

een	  acteur	  op	  elkaar	  moet	  lijken.	  Als	  een	  acteur	  zelf	  kan	  uitleggen	  wat	  de	  lijn	  in	  zijn	  

werk	  of	  carrière	  is,	  dan	  is	  het	  voor	  het	  publiek	  of	  voor	  investeerders	  mogelijk	  om	  het	  

betreffende	  project	  te	  plaatsen	  in	  die	  lijn.	  

Het	  is	  voor	  een	  acteur	  belangrijk	  om	  realistisch	  te	  zijn.	  Het	  moge	  duidelijk	  zijn	  dat	  

het	  werk	  niet	  voor	  het	  oprapen	  ligt.	  Een	  acteur	  die	  zijn	  geld	  met	  acteren	  wil	  verdienen	  

kan	  niet	  altijd	  zo	  kritisch	  en	  selectief	  zijn	  als	  hij	  misschien	  zou	  willen.	  Maar	  waar	  een	  

acteur	  werk	  soms	  moet	  accepteren	  zonder	  dat	  dit	  noodzakelijk	  direct	  aansluit	  op	  zijn	  

missie,	  kan	  hij	  wel	  degelijk	  kijken	  hoe	  iedere	  afzonderlijke	  klus	  wellicht	  toch	  op	  een	  of	  

andere	  manier	  in	  dienst	  van	  de	  missie	  kan	  staan.	  In	  het	  uiterste	  geval	  kan	  het	  verdienen	  

van	  geld	  uiteraard	  ook	  een	  noodzakelijk	  onderdeel	  zijn	  van	  het	  behalen	  van	  de	  missie	  en	  

kun	  je	  als	  acteur	  op	  die	  manier	  ook	  een	  inhoudsloze	  klus	  een	  plek	  geven	  in	  een	  groter	  

geheel.	  Aan	  de	  andere	  kan	  moet	  een	  kunstenaar	  ook	  gewetensvol	  zijn.	  De	  weg	  van	  de	  

kunstenaar	  is	  traditioneel	  niet	  die	  van	  de	  minste	  weerstand.	  Het	  is	  heel	  gemakkelijk	  om	  

een	  niet	  betaald	  project	  opzij	  te	  zetten	  als	  zich	  de	  kans	  op	  een	  goed	  betaalde	  klus	  

voordoet,	  de	  acteur	  zal	  toch	  moeten	  overwegen	  wat	  op	  de	  lange	  termijn	  het	  zwaarst	  

weegt.	  In	  het	  beste	  geval	  is	  het	  een	  met	  het	  ander	  te	  combineren.	  In	  het	  slechtste	  geval	  

stelt	  de	  acteur	  mensen	  teleur	  met	  wie	  hij	  inhoudelijk	  een	  band	  had	  en	  sluit	  daarmee	  

voor	  zichzelf	  bepaalde	  wegen	  af	  die	  hem	  dichter	  bij	  het	  behalen	  van	  zijn	  missie	  hadden	  

kunnen	  brengen.	  De	  missie	  is	  iets	  dat	  op	  de	  lange	  termijn	  in	  de	  gaten	  gehouden	  dient	  te	  

worden	  en	  dus	  niet	  noodzakelijk	  meteen	  resultaat	  of	  bevrediging	  oplevert.	  Het	  is	  aan	  de	  

acteur	  om	  hierin	  in	  het	  huidige,	  krappe	  werkveld	  een	  passende	  weg	  te	  vinden.	  

	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
45	  Idema,	  2011:	  20.	  
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4.2	  Samenwerken	  in	  dienst	  van	  je	  missie	  

Een	  acteur	  die	  niet	  aangesloten	  is	  bij	  een	  gezelschap,	  zal	  steeds	  wisselende	  

samenwerkingsverbanden	  hebben.	  Nu	  weer	  zal	  hij	  met	  een	  groot	  team	  werken	  als	  hij	  

een	  (bij-‐)rol	  vertolkt	  in	  een	  televisieserie,	  dan	  weer	  zal	  hij	  zich	  met	  een	  bevriende	  acteur	  

samen	  een	  week	  terugtrekken	  om	  een	  kleine	  productie	  op	  poten	  te	  zetten.	  De	  ene	  keer	  

zal	  hij	  een	  regisseur	  tot	  zijn	  beschikking	  hebben,	  een	  tekstschrijver,	  een	  decorbouwer,	  

technicus,	  theatermedewerkers	  en	  een	  productieteam,	  de	  andere	  keer	  doet	  hij	  alles	  zelf	  

en	  is	  hij	  met	  een	  medespeler	  het	  decor	  aan	  het	  timmeren	  terwijl	  een	  andere	  medespeler	  

de	  muziek	  aan	  het	  monteren	  is.	  	  

Normaal	  gesproken	  heeft	  een	  onderneming	  een	  missie	  en	  staan	  alle	  

medewerkers	  in	  dienst	  van	  die	  missie.	  In	  het	  geval	  van	  samenwerkende	  acteurs	  heeft	  (in	  

het	  beste	  geval)	  iedereen	  een	  eigen	  missie	  en	  hetzelfde	  kan	  gelden	  voor	  de	  regisseur,	  de	  

decorbouwer	  en	  de	  tekstschrijver.	  Met	  zijn	  allen	  maken	  ze	  een	  productie	  en	  die	  

productie	  heeft	  waarschijnlijk	  ook	  een	  missie,	  gezamenlijk	  staat	  iedereen	  in	  dienst	  van	  

die	  missie.	  Daarnaast	  zal	  iedereen	  zijn	  eigen	  missie	  in	  de	  gaten	  moeten	  houden	  en	  kijken	  

hoe	  het	  project	  daarin	  past.	  	  

Aan	  de	  ene	  kant	  stellen	  de	  wisselende	  samenwerkingsverbanden	  de	  acteur	  dus	  

voor	  een	  probleem:	  hoe	  hou	  je	  je	  missie	  in	  de	  gaten,	  als	  je	  met	  zoveel	  verschillende	  

doelen,	  missies	  en	  meningen	  samen	  moet	  werken?	  Aan	  de	  andere	  kant	  kan	  juist	  het	  

formuleren	  van	  een	  missie	  heel	  behulpzaam	  zijn	  in	  de	  wirwar	  van	  wisselende	  klussen.	  

Uit	  de	  gesprekken	  blijkt	  dat	  de	  acteurs	  het	  moeilijk	  vinden	  om	  een	  lijn	  te	  vinden	  in	  al	  het	  

verschillende	  werk	  dat	  ze	  doen.	  Ze	  weten	  soms	  niet	  goed	  welk	  werk	  ze	  het	  beste	  kunnen	  

kiezen	  voor	  hun	  eigen	  carrière	  en	  kunnen	  moeilijk	  een	  rode	  draad	  benoemen	  in	  de	  

praktische	  uitwerking	  hun	  carrière.	  Om	  zich	  niet	  verloren	  te	  voelen	  in	  zijn	  eigen	  werk,	  

kan	  een	  kunstenaar	  veel	  hebben	  aan	  zijn	  missie	  als	  houvast.	  Per	  klus	  kan	  de	  acteur	  

bepalen	  hoe	  deze	  in	  zijn	  missie	  past	  en	  binnen	  de	  klus	  kan	  de	  acteur	  proberen	  zo	  goed	  

mogelijk	  zijn	  missie	  in	  de	  gaten	  te	  houden	  en	  het	  werk	  zo	  te	  benaderen	  dat	  het	  in	  dienst	  

staat	  van	  die	  missie.	  Dit	  geeft	  de	  acteur	  mogelijk	  een	  rode	  draad	  in	  een	  beroepsleven	  

waar	  die	  maar	  al	  te	  makkelijk	  zoekraakt	  of	  vergeten	  wordt.	  

4.3	  Wat	  vindt	  een	  ervaren	  cultureel	  ondernemer?	  

Om	  iets	  meer	  inzicht	  te	  krijgen	  in	  de	  mogelijkheden	  voor	  acteurs	  om	  een	  missie	  centraal	  

te	  stellen	  in	  hun	  werk,	  hield	  ik	  één	  aanvullend	  gesprek	  met	  een	  toneelregisseur.	  	  Niet	  
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alleen	  werkt	  een	  regisseur	  met	  (steeds	  weer	  andere)	  acteurs,	  hij	  is	  zelf	  ook	  cultureel	  

ondernemer.	  Waar	  het	  voor	  acteurs	  pas	  de	  laatste	  jaren	  meer	  in	  zwang	  begint	  te	  raken	  

zich	  te	  ontwikkelen	  als	  cultureel	  ondernemer,	  is	  dit	  voor	  een	  regisseur	  traditioneel	  een	  

rol	  die	  hem	  goed	  past.	  Veel	  regisseurs	  werken	  met	  en	  in	  steeds	  wisselende	  groepen	  

(regisseurs	  met	  een	  vaste	  aanstelling	  bij	  een	  gezelschap	  uitgezonderd)	  en	  moeten	  op	  

zijn	  minst	  per	  project	  een	  duidelijke	  artistieke	  missie	  hebben,	  maar	  ideaal	  gesproken	  

ook	  in	  hun	  carrière.	  Daarnaast	  is	  het	  voor	  een	  regisseur	  al	  veel	  langer	  vanzelfsprekend	  

dat	  hij	  zijn	  projecten	  zelf	  vormgeeft	  en	  organiseert.	  Ik	  voerde	  met	  de	  regisseur	  min	  of	  

meer	  hetzelfde	  gesprek	  als	  met	  de	  acteurs,	  om	  er	  ook	  bij	  hem	  achter	  te	  komen	  wat	  zijn	  

artistieke	  drijfveren	  waren	  en	  zijn	  opvattingen	  over	  cultureel	  ondernemerschap.	  

Daarnaast	  vroeg	  ik	  hem	  naar	  zijn	  samenwerking	  met	  acteurs	  en	  zijn	  beeld	  van	  acteurs	  

als	  artistiek	  ondernemer.	  

Zoals	  verwacht	  was	  het	  beeld	  dat	  deze	  regisseur	  van	  cultureel	  ondernemerschap	  

had	  door	  zijn	  ervaring	  op	  dat	  gebied	  al	  verder	  uitgekristalliseerd	  dan	  bij	  de	  meeste	  

acteurs.	  Gevraagd	  naar	  zijn	  visie	  op	  cultureel	  ondernemerschap	  beschrijft	  hij	  het	  proces	  

dat	  aan	  projecten	  vooraf	  gaat.	  Hij	  beschrijft	  verschillende	  manieren	  waarop	  werk	  vorm	  

kan	  krijgen.	  Aan	  de	  ene	  kant	  wordt	  hij	  af	  en	  toe	  gevraagd	  voor	  het	  regisseren	  van	  

stukken,	  aan	  de	  andere	  kant	  initieert	  hij	  zelf	  veel	  projecten.	  Hij	  benoemt	  zijn	  netwerk	  als	  

belangrijk	  onderdeel	  van	  zijn	  ondernemerschap	  en	  hij	  bezoekt	  regelmatig	  

voorstellingen.	  Voor	  zijn	  eigen	  projecten	  bepaalt	  hij	  met	  wie	  hij	  werkt,	  waar	  het	  plaats	  

moet	  vinden,	  of	  het	  op	  basis	  van	  bestaande	  tekst	  zal	  zijn,	  hoe	  het	  gefinancierd	  moet	  

worden	  en	  hoe	  groot	  of	  klein	  het	  project	  zal	  zijn.	  Maar	  in	  veel	  gevallen	  werkt	  hij	  in	  

opdracht,	  of	  in	  coproductie.	  Hij	  geeft	  aan	  dat	  hij	  zijn	  projecten	  vaak	  moet	  vormgeven	  in	  

wisselende	  samenwerkingsverbanden	  en	  met	  verschillende	  wensen	  en	  missies	  en	  

steeds	  weer	  andere	  ruimte	  voor	  hemzelf	  om	  zijn	  doelen	  te	  verwezenlijken.	  Eerder	  in	  het	  

gesprek	  gaf	  hij	  aan	  dat	  hij	  altijd	  een	  artistiek	  doel	  voor	  ogen	  wil	  hebben,	  dat	  wat	  hij	  

maakt	  altijd	  ergens	  uit	  hemzelf	  moet	  komen	  en	  dat	  hij	  voor	  zichzelf	  steeds	  bedenkt	  

waarom	  hij	  iets	  maakt.	  In	  die	  zin	  stemt	  hij	  dus	  steeds	  zijn	  werk	  af	  op	  zijn	  missie,	  hoewel	  

hijzelf	  zijn	  missie	  niet	  zeer	  helder	  kon	  formuleren.	  

	  

Ik	  ben	  altijd	  wel	  op	  zoek	  naar	  een	  zekere	  relativering,	  mijn	  voorstellingen	  hebben	  altijd	  

wel	  een	  bepaalde	  lichtheid,	  waarmee	  ik	  niet	  wil	  zeggen	  dat	  het	  oppervlakkig	  is,	  maar	  ik	  

hou	  niet	  van	  superbombastisch….	  Verteerbaar	  ja.	  En	  er	  is	  wel	  eigenlijk,	  maar	  dat	  
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realiseer	  ik	  me	  nu	  pas	  steeds	  meer,	  maar	  er	  is	  altijd	  wel	  in	  de	  voorstelling	  een	  link	  te	  

vinden	  naar	  wat	  kunst	  is	  of	  wat	  kunst	  zou	  moeten	  zijn.	  Dat	  kan	  heel	  verschillend	  zijn.	  

Kunst	  als	  thema,	  of	  de	  kunstenaar,	  komt	  altijd	  wel	  weer	  om	  de	  hoek	  kijken	  en	  daar	  ben	  ik	  

wel	  ook	  eigenlijk	  van	  jongs	  af	  aan	  al	  mee	  bezig	  geweest.	  Diep	  in	  mijn	  hart	  denk	  ik	  

eigenlijk	  dat	  kunst	  ook	  wel	  de	  totale	  onzinnigheid	  belichaamt,	  maar	  juist	  daardoor	  vind	  

ik	  het	  ook	  wel	  weer	  heel	  belangrijk	  en	  sterker	  nog,	  alle	  kunst	  die	  te	  sterk	  ergens	  naar	  

verwijst	  of	  een	  boodschap	  wil	  hebben,	  dat	  vind	  ik	  juist	  stomme	  kunst…	  

	  

Gevraagd	  naar	  het	  ondernemerschap	  van	  de	  acteurs	  waarmee	  deze	  regisseur	  

werkt,	  vertelde	  hij	  uitgebreid	  hoe	  hij	  hierover	  dacht.	  Zijn	  verhaal	  hierover	  was	  zeer	  

helder	  en	  bevestigt	  voor	  een	  groot	  deel	  het	  belang	  van	  het	  vormgeven	  van	  een	  duidelijk	  

ondernemerschap	  bij	  acteurs.	  Om	  die	  reden	  geef	  ik	  hieronder	  het	  hele	  citaat	  weer.	  

	  

Ik	  vind	  eigenlijk	  bijna	  alle	  acteurs	  gewoon	  opportunisten.	  Ik	  weet	  niet	  of	  dat	  per	  definitie	  

erg	  is	  (…)Dat	  moet	  ik	  een	  beetje	  nuanceren,	  je	  hebt	  natuurlijk	  het	  eigen	  

ondernemerschap,	  gewoon	  hoe	  je	  in	  je	  eigen	  inkomen	  kan	  voorzien.	  Daar	  is	  iedereen	  

heel	  handig	  in,	  door	  stemmenwerk	  en	  reclame	  werk	  en	  lessen	  geven,	  dat	  soort	  dingen	  

daar	  weet	  iedereen	  zich	  wel	  in	  te	  redden.	  	  

	   Daarnaast	  heb	  je	  het	  culturele	  ondernemerschap	  en	  dat	  is	  hoe	  je	  je	  ontwikkelt	  als	  

kunstenaar,	  dat	  zie	  ik	  als	  cultureel	  ondernemerschap,	  in	  hoeverre	  je	  daar	  zelf	  stappen	  in	  

onderneemt.	  Dat	  vind	  ik	  over	  het	  algemeen	  halfslachtig	  en	  niksig.	  Dat	  vind	  ik	  wel	  jammer	  

ja.	  Van	  het	  culturele	  ondernemerschap	  van	  de	  gemiddelde	  acteur	  heb	  ik	  niet	  zo’n	  hoge	  

pet	  op.	  Ik	  vind	  dat	  er	  eigenlijk	  maar	  heel	  weinig	  acteurs	  zijn	  die	  echt	  op	  de	  lange	  termijn	  

voor	  hun	  eigen	  pad	  kiezen.	  Kijk	  als	  iedereen	  van	  school	  komt,	  wil	  iedereen	  een	  eigen	  

groepje	  oprichten,	  maar	  na	  twee	  jaar	  is	  dat	  in	  99%	  afgelopen.	  En	  zodra	  er	  een	  

mogelijkheid	  is	  om	  derde	  bediende	  van	  links	  te	  spelen	  bij	  het	  Nationaal	  Toneel,	  dan	  

wordt	  die	  kans	  met	  beide	  handen	  aangegrepen.	  En	  ik	  vind	  dus	  ook	  dat	  er	  weinig	  acteurs,	  

ja	  er	  wordt	  toch	  nog	  wel	  heel	  vaak	  gedacht	  werk	  is	  werk.	  Tot	  op	  zekere	  hoogte	  is	  dat	  zo,	  

maar	  aan	  de	  andere	  kant	  denk	  ik,	  ja	  je	  bent	  naar	  een	  kunstopleiding	  gegaan,	  dus,	  werk	  is	  

geen	  werk.	  Ik	  mis	  daar	  wel	  geweten	  in.	  

	   Een	  	  acteur	  zou	  ook	  een	  kunstenaar	  moeten	  zijn	  en	  ik	  hoor	  gewoon	  te	  vaak	  dat	  

acteurs	  zeggen,	  ik	  wil	  gewoon	  lekker	  spelen,	  maakt	  niet	  uit	  wat.	  En	  dat	  mag	  je	  wel	  

denken	  in	  je	  bedje,	  maar	  ik	  vind	  dat	  je	  als	  acteur	  zou	  moeten	  zeggen:	  ik	  wil	  gewoon	  dat	  

stuk	  spelen,	  of	  die	  rol	  spelen,	  of	  die	  voorstelling	  maken	  en	  ik	  ga	  dat	  organiseren	  voor	  me	  

zelf,	  met	  of	  zonder	  geld.	  Dat	  zou	  meer	  bevlogenheid	  opleveren.	  Het	  gaat	  zo	  vaak	  over	  
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korte	  termijn.	  Niemand	  heeft	  een	  idee	  over	  hoe	  wil	  ik	  me	  nou	  in	  de	  komende	  vier	  jaar	  

ontwikkelen.	  Als	  je	  initiatieven	  opzet	  zijn	  ze	  de	  eerste	  week	  nog	  heel	  enthousiast,	  maar	  

in	  de	  tweede	  week	  wordt	  er	  al	  een	  repetitie	  gemist	  omdat	  ze	  een	  auditie	  hebben	  of	  zo.	  

	  

	   De	  regisseur	  ziet	  de	  acteurs	  dus	  zoals	  zij	  zichzelf	  ook	  graag	  willen	  zien:	  als	  

kunstenaars.	  Maar	  met	  zijn	  heldere	  opvatting	  over	  cultureel	  ondernemerschap	  staat	  hij	  

ook	  heel	  kritisch	  tegenover	  de	  manier	  waarop	  acteurs	  hun	  kunstenaarschap	  vormgeven,	  

hij	  mist	  bevlogenheid	  en	  lange	  termijn	  denken.	  Dit	  wordt	  bevestigd	  door	  de	  gesprekken	  

met	  acteurs,	  die	  moeite	  hebben	  om	  een	  richting	  te	  kiezen,	  om	  op	  de	  lange	  termijn	  te	  

denken	  en	  om	  hun	  ondernemerschap	  concreet	  te	  maken.	  Een	  acteur	  die	  geen	  missie	  

heeft,	  geen	  lijn	  in	  zijn	  carrière,	  vormt	  een	  onbetrouwbare	  partner	  bij	  het	  ontplooien	  van	  

artistieke	  projecten.	  Toch	  blijkt	  uit	  de	  gesprekken	  dat	  er	  bij	  de	  acteurs	  een	  grote	  wens	  is	  

om	  het	  vak	  te	  verbeteren.	  Artistieke	  integriteit,	  samenwerking	  en	  een	  minder	  felle	  

concurrentiestrijd	  worden	  als	  middelen	  gezien	  om	  niet	  alleen	  als	  individu,	  maar	  ook	  als	  

vakgebied	  steeds	  te	  verbeteren.	  Dit	  is	  echter	  een	  ontwikkeling	  die	  door	  de	  acteurs	  zelf	  

geïnitieerd	  dient	  te	  worden.	  Een	  acteur	  die	  zichzelf	  als	  maker	  en	  kunstenaar	  ziet,	  zal	  zich	  

ook	  aan	  die	  rol	  moeten	  conformeren.	  Het	  formuleren	  van	  een	  artistieke	  missie	  is	  daarin	  

een	  belangrijke	  stap.	  
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Conclusie	  
Veel	  acteurs	  die	  tegenwoordig	  van	  de	  opleidingen	  afkomen,	  kunnen	  niet	  meer	  terecht	  bij	  

vaste	  gezelschappen	  of	  kiezen	  ervoor	  om	  in	  kleiner	  en	  minder	  vast	  verband	  te	  werken.	  

In	  beide	  gevallen	  is	  een	  van	  de	  gevolgen	  dat	  de	  acteur	  zijn	  carrière	  voor	  een	  groot	  deel	  

zelf	  moet	  vormgeven.	  Veel	  acteurs	  kiezen	  ervoor	  om	  voor	  een	  deel	  eigen	  producties	  te	  

maken,	  zelf	  kleine	  gezelschappen	  te	  starten	  of	  projecten	  te	  beginnen,	  hetgeen	  ze	  als	  

vanzelf	  verandert	  in	  culturele	  ondernemers.	  Uit	  de	  literatuur	  blijkt	  dat	  veel	  kunstenaars	  

zichzelf	  slechts	  schoorvoetend	  ontwikkelen	  als	  cultureel	  ondernemer.	  Acteurs	  blijken	  

hierop	  geen	  uitzondering.	  Hoewel	  er	  veel	  te	  lezen	  is	  over	  cultureel	  ondernemerschap,	  

blijft	  onderzoek	  over	  kunstenaars	  die	  individueel	  ondernemen	  hierbij	  achter	  en	  

ontbreekt	  onderzoek	  naar	  acteurs	  als	  ondernemers	  nagenoeg	  totaal.	  Niet	  alleen	  de	  

wetenschap	  blijft	  hierbij	  in	  gebreke,	  ook	  de	  acteurs	  zelf	  hebben	  geen	  goed	  beeld	  van	  hun	  

ondernemerschap.	  Ze	  kunnen	  cultureel	  ondernemerschap	  niet	  definiëren,	  zien	  slechts	  

een	  deel	  van	  hun	  werk	  als	  onderdeel	  van	  hun	  ondernemerschap	  en	  hebben	  vaak	  niet	  

goed	  nagedacht	  over	  hun	  carrière	  als	  ondernemend	  kunstenaar.	  

	   Toch	  blijkt	  uit	  de	  gesprekken	  dat	  acteurs	  wel	  degelijk	  een	  richting	  hebben	  in	  hun	  

acteurschap.	  Impliciet	  hebben	  ze	  bijna	  allemaal	  een	  missie	  voor	  ogen	  en	  een	  ideaalbeeld	  

van	  hun	  kunstenaarschap.	  De	  literatuur	  kan	  hulp	  bieden	  bij	  het	  concreet	  maken	  van	  

deze	  missie.	  Een	  missie	  is	  een	  integraal	  onderdeel	  van	  elke	  onderneming	  en	  een	  

culturele	  onderneming	  heeft	  per	  definitie	  een	  artistieke	  missie.	  Ook	  in	  de	  onderneming	  

van	  de	  acteur	  zou	  de	  missie	  een	  centrale	  rol	  moeten	  spelen.	  Door	  middel	  van	  een	  missie	  

kan	  de	  carrière	  een	  concrete	  richting	  krijgen,	  kan	  de	  acteur	  het	  werk	  dat	  hij	  doet	  in	  een	  

beter	  kader	  plaatsen	  en	  is	  de	  acteur	  ook	  voor	  derden	  serieuzer	  te	  nemen,	  hetgeen	  

middelen	  en	  publiek	  kan	  opleveren.	  De	  missie	  kan	  vertaald	  worden	  in	  concrete	  doelen	  

en	  deze	  doelen	  kunnen	  nagestreefd	  worden	  in	  het	  werk	  dat	  de	  acteur	  doet.	  

De	  acteurs	  die	  in	  dit	  onderzoek	  een	  centrale	  rol	  spelen	  hebben	  te	  maken	  met	  

steeds	  wisselende	  samenwerkingsverbanden.	  Tijdens	  het	  samenwerken	  met	  anderen	  is	  

niet	  te	  voorkomen	  dat	  men	  ook	  te	  maken	  krijgt	  met	  verschillende	  missies	  en	  

verschillende	  visies.	  Juist	  het	  concreet	  maken	  van	  de	  eigen	  missie	  kan	  de	  acteur	  helpen	  

bij	  het	  beschermen	  van	  zijn	  eigen	  ideeën	  en	  idealen	  in	  een	  werkveld	  dat	  maar	  weinig	  

langdurige	  projecten	  kent.	  	  
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Hoewel	  de	  meeste	  literatuur	  gericht	  is	  op	  organisaties	  in	  plaats	  van	  op	  

individuen,	  zijn	  er	  maar	  weinig	  aanknopingspunten	  te	  vinden	  voor	  acteurs	  die	  

samenwerkingsverbanden	  zoeken	  buiten	  het	  reguliere	  gezelschaps-‐	  en	  spelverband.	  Zelf	  

zijn	  veel	  acteurs	  wel	  bezig	  met	  het	  uitwerken	  van	  de	  verschillende	  mogelijkheden,	  

verder	  onderzoek	  hiernaar	  zou	  wellicht	  een	  leidraad	  kunnen	  opleveren	  voor	  

kunstenaars	  die,	  los	  van	  hun	  kunst,	  steun	  willen	  zoeken	  bij	  elkaar	  in	  hun	  

ondernemerschap.	  De	  eerste	  stap	  zou	  echter	  moeten	  zijn	  dat	  de	  acteurs	  een	  beter	  beeld	  

hebben	  van	  hun	  eigen	  ondernemerschap,	  want	  het	  ontbreken	  daarvan	  staat	  ook	  

samenwerking	  als	  volwaardig	  ondernemers	  in	  de	  weg.	  De	  acteurs	  zelf	  uiten	  wel	  hun	  

onvrede	  over	  de	  huidige	  stand	  van	  zaken	  wat	  betreft	  concurrentie	  en	  samenwerking.	  De	  

rol	  van	  castingbureaus	  is	  te	  groot	  en	  de	  collegialiteit	  ontbreekt	  nog	  teveel.	  De	  wens	  om	  

gezamenlijk	  het	  acteursvak	  en	  het	  theater	  beter	  te	  maken	  door	  de	  kwaliteit	  te	  verhogen	  

werd	  regelmatig	  uitgesproken	  en	  jaloezie	  en	  slechte	  communicatie	  komen	  het	  vak	  

volgens	  de	  acteurs	  die	  ik	  heb	  gesproken	  niet	  ten	  goede.	  	  

Uitgangspunt	  van	  dit	  onderzoek	  was	  ondernemerschap	  en	  samenwerking.	  Uit	  de	  

gesprekken	  bleek	  echter	  dat	  er	  op	  het	  gebied	  van	  ondernemerschap	  nog	  heel	  veel	  

inzicht	  ontbreekt.	  De	  acteur	  ziet	  zichzelf	  nog	  vaak	  als	  overgeleverd	  aan	  de	  grillen	  van	  

het	  vak	  en	  heeft	  weinig	  richting	  en	  vertrouwen	  als	  ondernemer.	  Kennis	  over	  

ondernemen	  zou	  een	  deel	  van	  deze	  richtingsloosheid	  kunnen	  wegnemen.	  De	  literatuur	  

geeft	  weliswaar	  een	  aantal	  handvatten	  voor	  de	  acteur	  om	  zijn	  ondernemerschap	  vorm	  te	  

geven,	  maar	  er	  is	  nog	  niet	  genoeg	  gekeken	  naar	  de	  acteur	  als	  zelfstandig	  ondernemer	  en	  

scheppend	  kunstenaar.	  Een	  acteur	  die	  zichzelf	  als	  kunstenaar	  ziet,	  zal	  een	  artistiek	  doel	  

moeten	  hebben	  met	  hetgeen	  hij	  maakt.	  De	  kunstenaar	  die	  zich	  als	  ondernemer	  ziet,	  zal	  

zijn	  artistieke	  doel	  moeten	  vertalen	  in	  een	  missie,	  en	  die	  missie	  op	  haar	  beurt	  weer	  in	  

realistisch,	  haalbare	  doelen.	  Met	  dit	  uitgangspunt	  is	  er	  voor	  zowel	  acteurs	  als	  voor	  de	  

wetenschap	  nog	  een	  hele	  wereld	  te	  ontdekken.	  
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Discussie	  
Dit	  onderzoek	  schept	  de	  verwachting	  dat	  een	  missie	  de	  acteur	  kan	  helpen	  bij	  het	  

vormgeven	  van	  zijn	  ondernemerschap.	  Het	  is	  ook	  mijn	  stellige	  overtuiging	  dat	  dit	  het	  

geval	  is.	  Er	  is	  echter	  wel	  een	  aantal	  kanttekeningen	  waarvan	  ik	  het	  gepast	  vind	  om	  ze	  

hier	  te	  plaatsen.	  Ten	  eerste	  is	  het	  gebrek	  aan	  literatuur	  over	  dit	  onderwerp	  

overweldigend.	  De	  keuze	  voor	  mijn	  onderwerp	  was	  er	  een	  uit	  grote	  interesse	  en	  ik	  had	  

graag	  meer	  gelezen	  over	  acteurs	  en	  ondernemerschap.	  Ik	  heb	  mij	  nu	  moeten	  beperken	  

tot	  zeer	  algemene	  literatuur	  en	  een	  groot	  deel	  van	  mijn	  informatie	  gehaald	  uit	  een	  

beperkte	  hoeveelheid	  gesprekken.	  Het	  is	  goed	  mogelijk	  dat	  mijn	  vraagstelling	  eigenlijk	  

al	  een	  aantal	  stappen	  te	  ver	  is,	  aangezien	  naar	  zoveel	  van	  de	  deelvragen	  en	  zelfs	  de	  

vragen	  die	  daar	  weer	  uit	  voorkomen	  nooit	  onderzoek	  gedaan	  is.	  Dit	  heeft	  tot	  gevolg	  dat	  

de	  mate	  van	  interpretatie	  en	  de	  hoeveelheid	  aannames	  in	  dit	  onderzoek	  nogal	  groot	  zijn.	  

Ik	  heb	  ervoor	  gekozen	  om	  het	  onderwerp	  en	  de	  vraagstelling	  zoveel	  mogelijk	  in	  tact	  te	  

laten	  omdat	  ik	  het	  idee	  heb	  dat	  het	  beantwoorden	  van	  deze	  vraag	  kan	  bijdragen	  aan	  het	  

succes	  van	  veel	  acteurs	  die	  nu	  bezig	  zijn	  met	  de	  problemen	  die	  in	  dit	  onderzoek	  

genoemd	  zijn.	  Naast	  wetenschappelijke	  relevantie	  vond	  ik	  het	  heel	  belangrijk	  dat	  deze	  

scriptie	  ook	  maatschappelijke	  relevantie	  zou	  hebben.	  Kunst	  verkeert	  in	  zwaar	  weer	  en	  

ik	  zou	  mijn	  afstuderen	  persoonlijk	  als	  geslaagd	  beschouwen	  als	  acteurs	  er	  in	  enige	  mate	  

steun	  aan	  kunnen	  ontlenen.	  Hier	  en	  daar	  is	  er	  dan	  ook	  een	  compromis	  zichtbaar	  tussen	  

de	  wetenschappelijkheid	  van	  mijn	  uitkomsten	  en	  het	  nut	  dat	  ze	  kunnen	  hebben	  voor	  de	  

acteurs.	  

Ten	  tweede	  is	  de	  vraag	  in	  hoeverre	  een	  acteur	  zich	  kan	  conformeren	  aan	  een	  

missie	  en	  wat	  daaruit	  voortvloeit.	  Zoals	  al	  eerder	  gezegd,	  ligt	  het	  werk	  voor	  de	  acteur	  

niet	  voor	  het	  oprapen.	  Er	  zijn	  maar	  heel	  weinig	  acteurs	  die	  de	  luxe	  hebben	  om	  hun	  werk	  

uit	  te	  kiezen.	  De	  gemiddelde	  acteur	  springt	  een	  gat	  in	  de	  lucht	  als	  zich	  een	  klus	  aandient	  

en	  het	  laatste	  dat	  hij	  zou	  doen,	  is	  deze	  klus	  weigeren	  omdat	  deze	  niet	  helemaal	  in	  lijn	  is	  

met	  zijn	  missie.	  Ik	  wil	  benadrukken	  dat	  de	  missie	  in	  mijn	  visie	  en	  in	  dit	  onderzoek	  

gezien	  kan	  worden	  als	  innerlijke	  richtlijn.	  De	  missie	  kan	  de	  acteur	  houvast	  geven	  in	  het	  

uitstippelen	  van	  zijn	  doelen	  en	  het	  vormgeven	  van	  zijn	  werk.	  In	  een	  ideale	  wereld	  zou	  

elke	  acteur	  een	  helder	  profiel	  hebben	  dat	  aansluit	  bij	  zijn	  missie	  en	  zouden	  

opdrachtgevers	  en	  subsidiënten	  zich	  hiervan	  bewust	  zijn	  en	  hier	  rekening	  mee	  houden	  

bij	  castings	  en	  regie.	  Ik	  geloof	  niet	  dat	  van	  acteurs	  verwacht	  kan	  worden	  dat	  zij	  zich	  zo	  
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scherp	  profileren,	  zeker	  niet	  aan	  het	  begin	  van	  hun	  carrière,	  als	  elke	  klus	  nog	  een	  

onmisbare	  toevoeging	  aan	  de	  portfolio	  is	  en	  evenmin	  geloof	  ik	  dat	  opdrachtgevers	  zich	  

iets	  aan	  zullen	  trekken	  van	  de	  missie	  van	  de	  acteur.	  Wel	  geloof	  ik	  dat	  een	  acteur	  die	  voor	  

zichzelf	  zijn	  missie,	  visie	  en	  richting	  helder	  heeft,	  meer	  rust	  kan	  vinden	  in	  zijn	  carrière	  

en	  dat	  deze	  missie	  zich	  uiteindelijk	  kan	  vertalen	  in	  een	  profiel	  en	  in	  een	  rode	  lijn	  die	  

langzaam	  te	  ontwaren	  zou	  kunnen	  zijn	  in	  de	  carrière	  van	  de	  acteur.	  De	  mate	  waarin	  dit	  

lukt	  is	  echter	  evenzeer	  een	  kwestie	  van	  geluk	  en	  externe	  factoren,	  als	  van	  het	  talent	  en	  

de	  missie	  van	  de	  acteur.	  Uiteindelijk	  is	  de	  kunstenaar	  overgeleverd	  aan	  de	  grillen	  van	  de	  

kunst	  en	  de	  kunstenwereld	  en	  er	  is	  naar	  mijn	  mening	  geen	  hoeveelheid	  onderzoek	  die	  

daar	  verandering	  in	  zou	  kunnen	  (of	  moeten)	  brengen.	  
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http://www.fondspodiumkunsten.nl/toekenningen/meerjarige_activiteitensubsidies_2013-‐

2016/	  (14	  augustus	  2012).	  
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Bijlagen	  

1.	  Overzicht	  labels	  en	  sublabels	  

De	  acteur	   Aanleiding	  acteurschap	  

	   Missie	  gerelateerd	  aan	  acteren	  

	   Acteercarrière	  

	   Huidige	  tijd	   Positief/negatief	  

	   Veranderd	  beeld	  in	  de	  loop	  van	  de	  tijd	  

	   Reden	  voor	  scholing	  

Algemene	  info	   Leeftijd	  

	   Afstudeerdatum	  

	   Toneelschool	  

	   Naam	  

Ondernemerschap	   Beeld	  van	  ondernemerschap	   Positief/negatief	  

	   Benodigdheden	  voor	  ondernemerschap	  

	   Huidige	  tijd	   Positief/negatief	  

	   Idee	  voor	  onderneming	  

	   In	  hoeverre	  behandeld	  op	  school?	  

	   Zelfbeeld	  als	  ondernemer	   Positief/negatief	  

Samenwerking	   Concurrentie	   Positief/negatief	  

	   Huidige	  stand	  samenwerking	   Positief/negatief	  

	   Eigen	  idee	  samenwerking	  
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2.	  Vragenlijst	  acteurs	  (eerste	  versie)	  

Naam	  

Leeftijd	  

Afgestudeerd	  waar	  en	  wanneer	  

Studierichting	  

Huidige	  werkzaamheden	  

	  

Inhoud	  Kunstenaarschap	  

-‐ Hoe	  zag	  je	  je	  carrière	  voor	  je	  toen	  je	  begon	  met	  de	  opleiding?	  

-‐ Hoe	  zie	  je	  je	  carrière	  nu?	  

-‐ Hoe	  verschillen	  die	  twee	  

-‐ Hoe	  komt	  dat	  verschil?	  

-‐ Komt	  dat	  door	  persoonlijke	  ontwikkeling	  of	  door	  veranderingen	  in	  de	  

culturele	  wereld?	  

-‐ Wat	  wil	  je	  precies	  maken?	  Hoe	  zit	  dat	  eruit?	  

-‐ Wanneer	  ben	  je	  een	  succesvol	  kunstenaar?	  

	  

Benodigdheden	  Kunstenaarschap	  

-‐ Wat	  heb	  jij	  nodig	  om	  kunst	  te	  kunnen	  maken	  

-‐ Hoe	  kom	  je	  daaraan?	  

-‐ Doorvragen…	  

	  

Inhoud	  Cultureel	  Ondernemerschap	  

-‐ Wat	  is	  een	  cultureel	  ondernemer?	  

-‐ Zie	  jij	  jezelf	  als	  cultureel	  ondernemer?	  

-‐ Is	  cultureel	  ondernemen	  noodzakelijk	  als	  kunstenaar?	  

-‐ Vind	  je	  cultureel	  ondernemer	  een	  positief	  of	  negatief	  begrip?	  

-‐ Wanneer	  ben	  je	  een	  succesvol	  ondernemer?	  

	  

Benodigdheden	  Cultureel	  ondernemerschap	  	  

-‐ Wat	  heb	  je	  nodig	  om	  cultureel	  ondernemer	  te	  zijn?	  

-‐ Hoe	  kom	  je	  daaraan?	  

-‐ Doorvragen…	  
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Mogelijkheden	  tot	  samenwerking	  

-‐ Heb	  je	  anderen	  nodig	  bij	  je	  kunstenaarschap?	  

-‐ Wie	  heb	  je	  nodig	  en	  hoe?	  Waarom?	  

-‐ Heb	  je	  anderen	  nodig	  bij	  je	  culturele	  ondernemerschap?	  

-‐ Wie	  heb	  je	  nodig	  en	  hoe?	  Waarom?	  

-‐ Zijn	  er	  zaken	  die	  je	  beter	  gezamenlijk	  kunt	  regelen	  dan	  in	  je	  eentje?	  

-‐ Vind	  je	  het	  prettig	  om	  met	  anderen	  samen	  te	  werken,	  of	  zou	  je	  liever	  alleen	  

werken?	  

-‐ Sta	  je	  er	  open	  voor	  om	  zaken	  zoals	  netwerk	  en	  kennis	  te	  delen	  met	  anderen?	  

	   	  



	  

	   53	  

3.	  Vragenlijst	  acteurs	  (definitieve	  versie)	  

-‐	  Waarom	  ben	  je	  acteur	  geworden?	  

(vervolgvragen:	  Kun	  je	  het	  vanaf	  het	  begin	  vertellen,	  nog	  voor	  school?	  Had	  je	  meerdere	  

redenen?	  Hoe	  zag	  de	  weg	  naar	  de	  toneelschool	  er	  uit?	  Waarom	  ben	  je	  toneelschool	  gaan	  

doen?	  

-‐	  Beschrijf	  wat	  jij	  voor	  jezelf	  een	  succesvolle	  carrière	  vindt.	  

(vervolgvragen:	  Wat	  wil	  je	  als	  je	  80	  ben	  allemaal	  gedaan	  hebben?	  Kun	  je	  concreter	  zijn?	  

Zit	  daar	  een	  lijn	  in?)	  

-‐	  Hoe	  bereik	  je	  dat?	  

(vervolgvragen:	  Wat	  heb	  je	  nodig	  om	  succesvol	  te	  worden?	  Welke	  stappen	  moet	  je	  

nemen?)	  

-‐	  Ben	  je	  op	  de	  goede	  weg?	  

(vervolgvragen:	  Wat	  moet	  je	  nog	  veranderen?	  Ben	  je	  tevreden	  over	  je	  loopbaan	  en	  de	  

kant	  die	  deze	  opgaat?)	  

-‐	  Zie	  je	  jezelf	  als	  cultureel	  ondernemer?	  	  

(vervolgvragen:	  Wat	  is	  dat?	  Vind	  je	  dat	  een	  positief	  of	  negatief	  begrip?	  Wat	  valt	  er	  

allemaal	  onder	  cultureel	  ondernemerschap?	  Wat	  niet?	  Kun	  je	  kunstenaar	  zijn	  zonder	  

cultureel	  ondernemer	  te	  zijn?)	  

-‐	  Kun	  je	  met	  anderen	  samenwerken?	  

(vervolgvragen:	  in	  welke	  vorm?	  Kan	  dat	  ook	  buiten	  de	  speelvloer?	  Wat	  is	  de	  

meerwaarde?	  Met	  wie?	  Sta	  je	  ervoor	  open	  om	  zaken	  als	  netwerk	  en	  kennis	  met	  anderen	  

te	  delen?	  Speelt	  concurrentie	  hierbij	  een	  rol?)	  

	  


